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Slovo starosty
Vážení spoluobčané,
opět po půlroce bych Vás chtěl in-

formovat o  realizaci záměrů rozvoje 
a oprav veřejné infrastruktury.

V uplynulém půlroce se podařilo do-
končit několik akcí menšího a středního 
rozsahu. V budově mateřské školy byla 
dokončena oprava sociálního zařízení 
ve zbývajících dvou třídách v  hodnotě 
1 milionu korun. Dále byla zadána in-
stalace klimatizačních jednotek, neboť 
zejména v letních měsících se třídy pře-
hřívají. Cena instalace překračuje částku 
400 000,- korun. 

Dále byl celkově opraven interiér 
budovy č.p. 117, ve které se nachází 
učebny Základní umělecké školy a pro-
story pro zájmovou činnost (stará ško-
la). Byly obnoveny dlažby a  obklady, 
zhotoveny stropní podhledy a osvětle-
ní, zcela byla vyměněna otopná sousta-
va. Celkové náklady se vyšplhaly na 2,4 
milionu korun. 

Byla dokončena výstavba kanalizace 
a komunikací na části ulice Pod Náspem 
a ve sklepních uličkách. Tato stavba tr-
vala s  přerušeními prakticky tři roky. 
Důvodem byly až nepochopitelné po-
žadavky správců nejrůznějších inženýr-

ských sítí a průtahy v řízení u správních 
orgánů. V  průběhu let bylo na stavbu 
vynaloženo více než 2 miliony korun. 

V  budově prvního stupně základní 
školy byla vyměněna kotelna v  ceně 
500 000,- korun. Původní kotelna po-
cházela z  konce 80. let a  byla již v  ha-
varijním stavu. Nové kondenzační kotle 
nepochybně přispějí k  úspoře nákladů 
na vytápění. 

V současné době probíhá kompletní 
výměna střechy hlavního sálu sokolov-
ny v ceně cca 1 milionu korun. Střecha 
je původní, plechová a  je ve špatném 
technickém stavu. Při přívalových deš-
tích došlo opakovaně k  zatečení stře-
chy. V  minulosti byla opravena pouze 
římsa a  odvodnění, kdy nebylo možno 
náležitým způsobem napojit opravova-
né a původní části. 

Oprava střechy je nezbytným před-
pokladem k  plánovaným akustickým 
opatřením v  sále. Cílem opatření je 
zlepšit akustiku v  sále instalací zvuky 
pohlcujících podhledů a závěsů. Každý, 
kdo kdy navštívil nějakou kulturní nebo 
sportovní akci na sokolovně poznal, že 
při hrající hudbě nebo při větším počtu 
lidí v sále doslova „není slova slyšet“. 

Dále proběhla oprava části výtluků 
a poruch v komunikacích, byla oprave-
na havárie topení v domě s pečovatel-
skou službou a také střecha na kapličce. 

Na první polovinu příštího roku bo-
hužel musela být přesunuta oprava ko-
munikací na ulicích Široká a Hliník.  Dů-
vodem byla, bohužel neúspěšná, snaha 
získat na rekonstrukci dotaci, a  poté se 
již ukázalo jako obtížné získat na realiza-
ci stavební fi rmu. 

Pokračuje též příprava stěžejních 
investičních akcí. Ke konci se blíží pří-
prava stavebního povolení nových ČOV  
a rekonstrukce nejhorších úseků kanali-
začního řadu, stejně jako oprava chod-
níků na ulicích Anenská, Školní, Pod 
Kostelem a Sadová. 

V  prosinci bychom chtěli vyhlásit 
otevřenou architektonickou soutěž na 
přístavbu jídelny pro základní školu. 
Podle harmonogramu bychom na jaře 
příštího roku měli znát vítěze a  tedy 
budoucí podobu budovy. Dle propoč-
tů zpracovatele zadání náklady (včetně 
generální rekonstrukce kuchyně) do-
sáhnou až částky kolem 30 milionů ko-
run bez DPH. 

Marek Košut, starosta 

Vznik muzea – bez nadšenců to nepůjde 
V roce 2016 využil městys příle-

žitost zakoupit jeden z posledních 
domů v obci, který je ještě v původní 
podobě cca z doby počátku minulé-
ho století. Jedná se o dům č.p. 329 na 
ulici Lipová, kde měl svou truhlářskou 
dílnu pan Leopold Konrád. Několik 
dalších domů, které se v obci stále na-
chází, jsou již bohužel zcela zničené 
nebo nejsou na prodej. Záměrem do 
budoucna bylo zřízení malého muzea 
s expozicí dobového způsobu života 
a původního využití, tedy vybavení 
truhlářské dílny. Objekt se nachází 
v sousedství hřiště a veřejného pro-
stranství na okraji obce, tzv. „Prtiše“ 
a nabízí se tedy i možnost širšího vy-
užíti pro spolkovou činnost, výstavy, 
menší koncerty a další kulturní aktivity. 

Na možné stavební úpravy jsme 
zpracovali studii a vizualizace možné po-
doby domu. Objekt je poměrně rozsáhlý 
a členitý, proto je možné do něj umístit 
více možných využití. Mimo samotných 
expozic může sloužit i jako menší mul-
tifunkční prostor pro přednášky, atd. 
Současně také může sloužit jako sociál-
ní zázemí pro blízké hřiště, které si také 
samozřejmě zaslouží investici do nové 
podoby. 

V blízkých obcích, které podobnou 
formu muzea či spolkového domu mají, 
jsou takového objekty zpravidla dílem 
„muzejního spolku“ nebo jiné skupiny 
aktivních lidí. Mám za to, že se v minu-
losti již několik pokusů o vybudování 
podobného záměru objevilo, nicméně 
z nejrůznějších důvodů, zejména ab-

sence vhodného objektu, se je nepo-
dařilo realizovat. A právě na činnosti 
aktivních lidí jakýkoliv záměr tohoto 
typu stojí. Proto se obracíme na Vás 
všechny, kteří máte chuť a čas na rea-
lizaci záměru participovat a zapojit se 
do budoucího fungování domu. Budu 
rád, když se nám ozvete, ať už osobně, 
nebo jinak.  Já sám jsem velký vetešník 
a sběratel „starých krámů“ a pro tako-
vé aktivity mám slabost. S historickou 
rekonstrukcí a adaptací, dokonce ještě 
staršího domu mám vlastní zkušenos-
ti, a proto vím, že k realizaci takového 
záměru je, spíše než peníze, potřeba 
nadšení a zájem o věc. Bez aktivních 
lidí a osobního zájmu se to neobejde.    

Marek Košut, starosta městyse, tel 
774 600 053, starosta@mnves.cz



- 4 -

ZPRAVODAJ Moravská Nová Ves Říjen  2019

Studie - spolkový dům a muzeum
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Činnost zastupitelstva městyse
5. veřejné zasedání zastupitelstva

Zastupitelstvo městyse schválilo:

- účetní závěrku Městyse Moravská Nová 
Ves za rok 2018

- prodej pozemku parc.č. 1660 o  výměře 
95m2 v k.ú. Moravská Nová Ves za cenu 
28 500,- Kč, kdy náklady s převodem nese 
kupující.

- rozpočtové opatření č. 5/2019. Rozpočto-
vé příjmy ve výši 50.316.200,- Kč zůsta-
nou beze změny. Rozpočtové výdaje ve 
výši 55.994.100,- Kč budou po navýšení 
o  871.000,- Kč činit 56.865.100,- Kč. Do 
fi nancování bude zapojen zůstatek na 
bankovním účtu ve výši 6.548.900,- Kč.  

Zastupitelstvo městyse neschválilo:

- dar či směnu pozemku parc.č. 649/2 

o výměře 24 m2 v k.ú. Moravská Nová 
Ves 

- prodej domu č. p. 329 na parcele č. 210 
a části přilehlých pozemků hřiště za úče-
lem výstavby vzorkové prodejny a  dílny 
podlahářství 

- prodej pozemku 1866/1 v k.ú. Moravská 
Nová Ves 

Zastupitelstvo městyse vzalo na vědomí:

- Zprávu Odboru kontrolního a  právního 
o  výsledku přezkoumání hospodaření 
za rok 2018 městyse Moravská Nová Ves, 
okres Břeclav.

Zastupitelstvo městyse vyslovilo souhlas:

- s  celoročním hospodařením městyse 

za rok 2018 s výhradami uvedenými ve 
Zprávě o výsledku přezkoumání hospo-
daření za rok 2018 Městyse Moravská 
Nová Ves a bez dalších výhrad ze strany 
zastupitelů a  přijalo opatření k  odstra-
nění chyb a nedostatků.  

Zastupitelstvo městyse si nevyhrazuje:

- v souladu s § 84 odst. 4 zákona 128/2000 
Sb., o  obcích, rozhodnout o  schválení 
záměru prodeje domu č.p. 329 na par-
cele č. 210 v  k.ú. Moravská Nová Ves 
a části přilehlých pozemků hřiště.

- v souladu s § 84 odst. 4 zákona 128/2000 
Sb., o  obcích, rozhodnout o  schválení 
záměru prodeje pozemku 1866/1 v k.ú. 
Moravská Nová Ves.

Činnost rady městyse
12. schůze rady 17.6.2019

Rada městyse schválila:

- přijetí dotace z  rozpočtu Jihomorav-
ského kraje ve výši 114.000,- Kč na 
akci Hudební a taneční festival v rámci 
Dne lidových řemesel 2019 za podmí-
nek smlouvy o poskytnutí této dotace 
z rozpočtu Jihomoravského kraje.

- smlouvu o  zřízení věcného břemena č. 
HO-014330054452/001 mezi Městysem 
Moravská Nová Ves a E.ON Česká repub-
lika, s.r.o., F.A.Gerstnera 2151/6, České 
Budějovice 370 01. Předmětem smlouvy 
je umístění distribuční soustavy kabel 
NN, skříň NN, uzemnění - parc. č. 1135/1- 
„Mor.N.Ves,Luční,úprava NN,Maděřič“. 
Náhrada za zřízení VB činí 1200,- Kč.

- mandátní smlouvu mezi Městysem 
Moravská Nová Ves a  Modrý projekt 
s.r.o., Slovácká 3223/82, Břeclav. Před-
mětem smlouvy je výkon inženýrské 
činnosti a  technického dozoru inves-
tora ke stavbě MŠ – úpravy soc. zázemí 
II. etapa. Cena za vykonání dozoru je 
25.000,- Kč bez DPH.

- příkazní smlouvu mezi Městysem Mo-
ravská Nová Ves (příkazce) a Poradíme 
Vám, s.r.o, Lipová 874, Dolní Bojano-
vice (příkazník). Předmětem návrhu 
smlouvy je výkon činností pověřence 
na ochranu osobních údajů. Odměna 
za provádění činností dle smlouvy je 
6000,- bez DPH za měsíc.

- Směrnici 2/2019 k  ochraně osobních 
údajů v  kamerovém systému, která 
stanovuje opatření k  ochraně osob-
ních údajů zpracovávaných prostřed-

nictvím kamerového systému s pořizo-
váním záznamu v prostorách městyse.

- Směrnici 1/2019 ke správě budovy, 
která stanovuje opatření a  pravi-
dla provozu a  užívání budovy úřadu 
městyse.

- smlouvu č. 1-137849031737 se spo-
lečností Vodafone Czech Republic a.s., 
náměstí Junkových 2, Praha 5, na po-
skytování telefonních tarifů pro tele-
fonní čísla pracovníků úřadu městyse.

Rada městyse neschválila:

- záměr prodeje pozemku parc.č. 1866/1 
v k.ú. Moravská Nová Ves.

Rada městyse vzala na vědomí: 
- stížnost proti rozhodnutí rady městyse 

č. 12/10/2019, kterým nebylo povoleno 
zpevnění části pozemku pro parkování 
před RD č. 742. 

- žádost o  úpravu dopravního značení 
na ulicích Hliník a Na Mlatě, a to tak, že 
bude omezena rychlost na 20km/hod 
a bude osazen zpomalovací práh na do 
prostoru mezi RD č.p.336 a 327. 

- oznámení Slováckého krúžku Moravská 
Nová Ves, z.s. o  konání akce přístup-
né veřejnosti – Svatojakubské hody 
27.7.2019 – 30.7.2019 vždy do 04.00 
hodin dne následujícího

Rada městyse nedoporučuje zastupitel-

stvu městyse:

- prodat pozemek (část) parc.č. 1866/1 
v v k.ú. Moravská Nová Ves.

13. schůze rady 28.6.2019

Rada městyse schválila:

- pořadí nabídek ve výběrovém říze-
ní na realizaci zakázky „Rekonstruk-
ce vnitřních prostor budovy č.p. 117, 
Moravská Nová Ves“, kdy bylo stano-
veno následující pořadí nabídek: 1) JS 
–Abacus, s.r.o., IČ:26288591, se sídlem 
Havlíčkova 613/32, Hustopeče ve výši 
1  333  891,11 Kč bez DPH a  2) STAVIKA 
s.r.o., IČ:49432991, se sídlem J. Opletala 
2403/10, 690 02 Břeclav, ve výši 1  455 
827,- Kč bez DPH;

14. schůze rady 8.7.2019

Rada městyse schválila:

- dodatek č.1 smlouvy o  dílo mezi Městy-
sem Moravská Nová Ves (objednatel) 
a DUIS s.r.o., Srbská 1546/21, 612 00 Brno 
(zhotovitel) na akci Rekonstrukce sto-
kové sítě a  intenzifi kace ČOV Moravská 
Nová Ves. Předmětem dodatku je rozšíře-
ní dokumentace pro územní rozhodnutí 
na stupeň pro stavební povolení a výkon 
inženýrské činnosti vedoucí k vydání sta-
vebního povolení. Celková cena   za dílo 
činí 1.366.090,- Kč vč. DPH.

- smlouvu o  budoucí smlouvě o  zřízení 
věcného břemena pro stavbu „Morav-
ská N.V., rozš. NN, Netopilík K1443/3“ č. 
1030053067/002 mezi společností E.ON 
Distribuce, a.s., se sídlem F.A.Gerstnera 
2151/6, České Budějovice (dodavatel) 
a  Městysem M.N.Ves (odběratel), kdy 
předmětem smlouvy je umístění distri-
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buční soustavy – kabelu NN na pozemku 
parc. č. 291/4. Úplata za zřízení je 1900,- Kč.

- uzavřít smlouvu o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemena pro stavbu „Mo-
ravská N.V., Lipová obn.NN, Svoboda“ č. 
1040016944/001 mezi společností E.ON 
Distribuce, a.s., se sídlem F.A.Gerstnera 
2151/6, České Budějovice (dodavatel) 
a  Městysem M.N.Ves (odběratel), kdy 
předmětem smlouvy je umístění distri-
buční soustavy –zemnící pásek na po-
zemku parc. č. 1135/1. Úplata za zřízení 
je 1000,- Kč.

- Rada městyse schválila nájemní smlouvu 
na byt č. 8 v DPS.

- doplnění veřejného osvětlení a dodělání 
části chodníku v ul. Na Kopci

- smlouvu mezi městysem Moravská Nová 
Ves a Agenturou K1 s.r.o., Jungmannova 
2883/3, 690 02 Břeclav na provedení vý-
běrového řízení na akci „Rekonstrukce 
místní komunikace v Moravské Nové Vsi 
– ul. Široká a Hliník“. Cena za práce činí 28 
800,- Kč bez DPH

- zadávací dokumentaci k  výběrovému ří-
zení na akci „Rekonstrukce místní komu-
nikace v  Moravské Nové Vsi – ul. Široká 
a Hliník“

- seznam nejméně 5 přímo oslovených 
společností, kterým bude zaslána vý-
zva k  podání nabídky a  splnění kva-
lifikace na akci „Rekonstrukce místní 
komunikace v  Moravské Nové Vsi – ul. 
Široká a  Hliník“, kdy osloveni budou: 

Inženýrské stavby Hodonín, s.r.o., 
IČ: 46983309, STAVEBNÍ FIRMA PLUS 
s.r.o., IČ: 26285363, SWIETELSKY sta-
vební s.r.o., IČ: 48035599, VHS Břeclav 
s.r.o., IČ: 42324149, STRABAG a.s., IČ: 
60838744, Stavba a  údržba silnic s.r.o., 
Riegrova 37, 690 01 Břeclav, EUROVIA 
CS, a.s., Závod Morava jih, Vídeňská 
104, 619 00 Brno, LIKOMSTAV MORAVA 
s.r.o., IČ: 29301483, Trávníky 502/23,
PORR a.s., Dubečská 3238/36, Strašnice, 
100 00 Praha 10, IČ: 43005560

- personální obsazení komise pro oteví-
rání obálek z  těchto zástupců: Marek 
Košut, Igor Antal, Vít Kouřil (náhradníci 
Eva Gréeová, Petra Frýdková, Rostislav 
Silný).

15. schůze rady 1.8.2019

Rada městyse schválila:

- darovací smlouvu mezi Českým červe-
ným křížem, oblastní spolek Hodonín, 
Dukelských Hrdinů 1109/6 (obdarovaný) 
a  Městysem Moravská Nová Ves (dár-
ce). Předmětem smlouvy je poskytnutí 
fi nančního příspěvku na nákup zdravot-
nického výukového materiálu pro členy 
zdravotnických kroužků ve výši 8.000,- Kč.

- darovací smlouvu mezi Městysem Mo-
ravská Nová Ves (dárce) a Linka bezpečí 
z.s., Ústavní 95, Praha 8 (obdarovaný). 
Předmětem smlouvy je fi nanční dar ve 
výši 10.000,- Kč na podporu provozu Lin-
ky bezpečí.

- darovací smlouvu mezi..... zastoupe-
nou zákonnou zástupkyní ....., bytem 
tamtéž(obdarovaný) a  městysem (dár-
ce), kdy předmětem smlouvy je fi nanční 
dar ve výši 15.000,- Kč na podporu účasti 

na závodech Mistrovství světa a  Evropy, 
a dalších.

- pořadí nabídek ve výběrovém řízení na 
dodávku klimatizace do budov úřadu 
městyse a  mateřské školy, kdy bylo sta-
noveno následující pořadí nabídek: 1) 
ELVOREV s.r.o., IČO: 63475219, se sídlem 
Anenská 405/7, 695 01 Hodonín ve výši 
701  122,50 Kč; 2) Klimabott s.r.o., IČO: 
28347889, se sídlem Masarykovo nám. 
8, Hodonín ve výši 713 956,- Kč; 3) Clima-
tAir, s.r.o., IČO: 26896621, se sídlem K Po-
hansku 3252/3, 690 02 Břeclav ve výši 
728 856,80 Kč.

- pořadí nabídek ve výběrovém řízení 
na dodávku nové kotelny do budo-
vy prvního stupně základní školy, kdy 
bylo stanoveno následující pořadí na-
bídek: 1) Josef Trávníček - TOVOX, IČO: 
11500310, se sídlem Břeclav, Husova 

3016, ve výši 503 060,- Kč; 2) G - Ra-
diant, spol. s  r.o., IČO: 49454145, se 
sídlem Břeclav, Stromořadní 597/9, ve 
výši 504 830,15 Kč; 3) Jan Mandík, IČO: 
69681155, se sídlem Lednice, Mikulov-
ská 126, 565 899,- Kč.

- schválila poskytnutí veřejné fi nanční 
podpory spolku: Fotbalový klub mláde-
že Podluží, se sídlem Kostice 724, Kos-
tice, IČO:03935612 ve výši 36  000,- Kč 
na realizaci projektu „Školky na Podluží 
sportují“.

Rada městyse vzala na vědomí:

- oznámení o konání akce přístupné veřej-
nosti a  žádost o  udělení výjimky ze sta-
novených časových podmínek. Jedná se 
o  Hudební produkci – hodovní disco na 
place u  sokolovny dne 26. a  27.7.2019, 
a to od 20.00 do 02.00 hodin dne násle-
dujícího.

16. schůze rady 22.8.2019

Rada městyse schválila:

- smlouvu o  zřízení věcného břemene 
pro stavbu „Moravská Nová Ves,rozš.
kNN,Městys“ č. HO-014330055636/001 
mezi společností E.ON Distribuce, a.s., 
se sídlem F.A.Gerstnera 2151/6, České 
Budějovice (oprávněný) a  Městysem 
M.N.Ves (povinný), kdy předmětem 
smlouvy je umístění distribuční sousta-
vy – kabelu NN, skříň NN, uzemnění na 
pozemcích parc. č. 1543/1, 1717/141, 
1717/142, 1717/151, 1717/152, 
1717/165, 1866/1, vše v  k.ú. Moravská 
Nová Ves, kdy ůplata za zřízení věcné-
ho břemene je 80 340,- Kč

- smlouvu o  zřízení věcného břemene 
pro stavbu „Přeložka STL plynovo-
du Moravská Nová Ves, číslo stavby 
8800081051“ č. 8800081051_1/VB/P 
mezi společností GasNet, s.r.o., se síd-
lem Klíšská 940/96, Klíše 400 01 Ústí 
nad Labem (oprávněný) a  Městysem 
M.N.Ves (povinný), kdy předmětem 

smlouvy je umístění distribuční sousta-
vy – přeložky STL plynovodu, uzemně-
ní na pozemcích parc. č. 2679/1, 2785, 
2789, vše v  k.ú. Moravská Nová Ves. 
Úplata za zřízení věcného břemene je 
605,- Kč.

- dodatek č.1 Smlouvy o dílo č. 08/2019 
na stavbu „Moravská Nová Ves – MŠ – 
stavební úpravy sociálního zázemí II“, 
mezi společností Stavika s.r.o., se síd-
lem J.Opletala 2403/10, 690 02 Břeclav 
jako zhotovitelem a  městysem jako 
objednatelem. Předmětem dodatku 
je navýšení ceny díla o  z  původních 
998  350,- Kč na 1  033  663,- Kč včetně 
DPH.

- zpevnění komunikace na ulici Polní, 
kdy bude zpevněna část komunikace 
zámkovou dlažbou a  to po vnější hra-
nici žadatelova pozemku (parc.č. 960) 
směrem od ulice Kovářská.

- prodloužení nájmu bytu č.2 do 
30.9.2020

- záměr pachtu zemědělských pozemků 
v majetku městyse, dle seznamu v pří-
loze zápisu.

- podání žádosti o  odprodej podílu ve 
výši id. 9/120 pozemku parc.č. 875/2 
o  výměře 212m2 a  875/3 o  výměře 
8m2, který vlastní Česká republika 
s příslušností hospodařit pro Úřad pro 
zastupování státu ve věcech majetko-
vých.

- pořadí nabídek ve výběrovém řízení 
na dodávku výměny střechy hlavního 
sálu sokolovny, kdy bylo stanoveno 
následující pořadí nabídek: 1) Josef 
Hlaváč, IČO: 10561781, se sídlem Mo-
ravská Nová Ves, Pod Kostelem 534, 
ve výši 980 221,- Kč; 2) Josef Malý, IČO: 
75383411, se sídlem Hodonín, Čajkov-
ského 4320/44c, ve výši 983 893,- Kč

- provedení oprav havárie topení v  bu-
dově DPS a  zadání oprav společnosti 
Ladislav Konrád, IČO: 44129696, se síd-
lem Moravská Nová Ves, Hlavní 61.
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Informace z radnice

Povinné čipování psů 

Od 1.1.2020 bude platit novela veteri-
nárního zákona, kdy každý pes bude mu-
set být označen čipem pro jednoduchou 
identifi kaci. Do podkoží je zvířeti – psovi, 
zaveden mikročip, jež má unikátní číslo. To 
přečte speciální čtečka, jakmile se k němu 
přiblíží. Z tohoto důvodu se psi vždy čipují 
na levou stranu krku, aby každý věděl, kde 
čip hledat. Čip musí splňovat určité normy 
ISO. Zároveň s čipem dostanete do rukou 
i modrý průkaz, tzv. Pet pas, do kterého se 
zaznamenávají údaje o  psovi, číslo čipu, 
majitel a hlavně slouží pro zápis očkování 
a případně dalších zdravotních informací.  

Očkování proti vzteklině je u  psů po-
vinné a právě čip (nebo tetování) jsou je-

diným způsobem, jak prokázat, že daný je-
dinec je opravdu proti vzteklině očkovaný. 
Od 1.1.2020 je tedy povinné čipování a ve-
terináři by neměli naočkovat proti vztekli-
ně psa, který není očipován.  

Dalším využitím čipu je identifi kace 
psa při ztrátě. Čtečka čipu přečte číselnou 
řadu, ale ta musí být zaregistrována. Nej-
rozšířenější pro tyto účely je Národní regis-
tr majitelů zvířat. Po čipování si musíte čip 
sami zaregistrovat.

Z toho důvodu žádáme občany, aby 

nahlásili na podatelně úřadu číslo čipu 

svého psa a usnadnili tím jeho případ-

nou identifi kaci.

Poděkování za organizaci hodů
Za letošní bezproblémový průběh 

hodů patří poděkovat místní mladé cha-
se (chlapcům i  děvčatům) a  především 
stárkům Vojtěchu Matouškovi a  Robinu 
Jančálkovi. Jejich komunikace s  úřadem 

městyse a  spolupráce se Službami p.o. 
byla perfektní.  Postavit a  uklidit „zele-
né“ zvládli letos šohaji, i  v  malém počtu, 
obzvláště rychle.  A  že to bylo v  horkých 
dnech opravdu náročné. Buďme hrdí, že 

se mezi mladými v naší obci najdou takto 
pracovití jedinci, díky kterým tradice hodů 
přetrvává.   

Místostarosta 
Igor Antal

Informace z obecní knihovny
Letošní léto bylo mnohdy hodně hor-

ké, pár chladnějších a  mokrých dnů sice 
také proběhlo, ale v celku jsme si všichni 
užívali krásné období prázdnin a  dovole-
ných. Za to začátek září nás pěkně vypekl. 
Ze dne na den se neskutečně ochladilo 
a začalo pršet, takže na slunečné letní dny 
už jenom vzpomínáme.

Období dovolených je i  o  odpočinku 
a určitě také o pěkné knize, která nám může 
prázdninové lenošení zpříjemnit. Provoz 
naší knihovny nebyl během prázdnin nijak 
omezen a všichni čtenáři si určitě nějakou 
tu svou oblíbenou v knihovně vybrali.

Ale léto v  knihovně je už pravidelně 
i o šesti útercích, kdy se zde celé dopoled-
ne mohou zabavit děti se svým doprovo-

dem a něco pěkného si vyrobit. Letos jsme 
nově měli zastíněný dvůr, pomocí plachet 
a poslední dva úterky už byl hotový i nový 
plot. Do příštích prázdnin ještě vylepšíme 
umístění plachet, část betonového plo-
tu pomalujeme trvalými obrázky a  část 
necháme na malování křídou. Takže děti 
budou mít šestnáct metrů malovací plo-
chy. Před prázdninami jsem ještě dokou-
pila tři stoly, abychom se s dětmi netlačili. 
A udělala jsem dobře. Letos se v knihovně 
pravidelně scházelo asi 50 dětí a 12 až 15 
dospělých. A byli to školáci, děti od tří let, 
ale i maminky s dětmi v kočárku spolu se 
staršími sourozenci. Tak doufám, že se za 
mnou do knihovny budou vracet i  v  bu-
doucnu. 

A  co jsme letos vyráběli? Téma bylo: 
Zábavná cesta historii. Začali jsme knihtis-
kem a vytvořili jsme si prázdninovou knihu. 
Další týden jsme objevovali svět a vesmír, 
takže to bylo o lodích a raketách. Poslední 
červencové dopoledne jsme se zaměřili na 
keramiku. V srpnu jsme nejdříve navštívili 
středověk a na dřevěnou překližku si děti 
malovaly vlastní erby nebo hrady a  zám-
ky. Následovalo úterý techniky a  objevů. 
Takže jsme na závěs ze špejlí věšeli auta, 
letadla, vlaky a jiné stroje. No a letošní po-
slední dopoledne patřilo pravěku a hlavně 
dinosaurům. Děti si mohly poskládat pět 
3D různých pravěkých živočichů a na kon-
ci také dostaly „archeologický nález“, který 
měly doma pomocí kladívka prozkoumat. 

Rada městyse vzala na vědomí:

- Oznámení o  konání akce přístupné 
veřejnosti. Jedná se o  hudební ve-
čer, který proběhne dne 23.8.2019 
v  restauraci u  Sečkářů. Zároveň byla 
podána žádost o  udělení výjimky ze 
stanovených časových podmínek, a to 

od 20.00 do 02.00 hodin dne následu-
jícího.

- žádost občana o změnu záměru umís-
tění mobilního WC pro akce konané ve 
sklepních uličkách v  sousedství jeho 
vinného sklepa na parc.č. 2771 v  k.ú. 
Moravská Nová Ves.

Rada městyse doporučuje zastupitel-

stvu městyse: 

- uvolnit v  RO částku ve výši 1  100  000,- 
Kč na dodávku opravy střechy hlavního 
sálu sokolovny.

-  uvolnit v RO částku ve výši  100 000,- Kč 
na opravu havárie topení v budově DPS.
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Doufám, že všichni našli malého dinosau-
ra a  že je tento dárek potěšil. V  červenci 
za mnou do knihovny dvakrát přišly i děti 
z MŠ. I jim jsem se snažila zpestřit prázdni-
nový pobyt ve školce. 

Od druhého týdne v září už opět fun-
guje knihovna především pro čtenáře, ale 
i tento školní rok bude probíhat spoluprá-
ce se školou a školkou. Pozvu do knihov-
ny naše nejmenší s maminkami a obno-
vím půjčování na DPS. Během podzimu 
přibydou určitě novinky, dovezu alespoň 
dvakrát výměnný fond a od listopadu po-
čítám opět i  s  předvánočním prodejem 
nových knih.  Dále bych chtěla také při-
pomenout, že v  knihovně máme už vel-
mi slušnou nabídku interaktivních knih 
pro děti –„ Kouzelné čtení“. Takže pokud 
znáte, přijďte si vypůjčit a pokud neznáte 
tak přijďte s dětmi čtené s mluvící tužkou 
vyzkoušet. 

Chtěla bych také upozornit všech-
ny čtenáře, že od 1. 10 do 31. 3 se bude 

půjčovat v  zimním režimu a  to v  úterý 

i v pátek od 15:00 do 18:00 hodin. Všech-

ny další informace o  knihovně se můžete 
dozvědět na webových stránkách: mnves.
knihovna.cz, kde můžete mimo jiné využí-
vat ON-LINE katalog, který vám umožní 
zjistit, které knihy máme v  knihovně, kte-
ré jsou půjčené, nebo si vybranou knihu 
můžete zarezervovat.  Psát mi můžete na 
e-mail knihovny: mnvesknihovna@sez-

nam.cz, telefonovat na mobil: 774 600 

052.

Těším se na všechny čtenáře a návštěv-
níky knihovny. Jenom příležitostné čte-

náře upozorňuji na to, že výpůjční doba 

pro knihy jsou dva měsíce. Pak je potře-

ba knihy vrátit nebo nechat vypůjčení 

prodloužit. Hlavně to platí pro novinky 

a knihy z výměnného fondu (VF). Děku-

ji jménem všech čtenářů, kteří také če-

kají na vámi zapůjčené knihy.  

Knihovnice Xenie Bezchlebová

Příspěvky od občanů

Chci poděkovat p. Jaroslavu Nešporovi st. za jeho neobvyklý počin – opravu Švecova pomníku. V těchto místech zemřela na 
infarkt Monika Švecová, když se vracela s manželem z obhlídky lesa. Zanechala 2 malé děti. O její osud se zajímal i Ústav paměti 
národa, protože její jeden bratr byl brigádní generál. Pocházela z významné rodiny, pamětní deska se na pomníku nezachovala. 
Žila v letech 1873 – 1907. Byla to babička mého manžela. Od p. Nešpora je gesto velmi nezištné. 

Milada Popelková

Prázdninové poděkování
paní knihovnici Xenii Bezchlebové za - rukodělná úterní dopo-

ledne - motivaci a odborné vedení - zajímavé nápady - názorné 
předlohy a pomocné šablony - množství materiálu - občerstvení 
a sladkou odměnu. Dvůr v knihovně byl vždy plný dětí, do aktivit 
se většinou zapojil i jejich doprovod. Fantazie „umělců“ pracovala 

naplno, výtvory byly úžasné, jeden hezčí než druhý. Všichni si to 
užívali, ty dvě hodiny nám utekly jako voda. 

Prázdniny sice teprve skončily,  ale my už jsme zvědaví, jaké 
prázdninové překvapení nás bude v knihovně čekat  příští rok. 

 šikulové z knihovny 

Životní jubileum 
pana Jána Novenko
Na začátku srpna oslavil své 90 narozeniny jeden z posledních 

přímých účastníků osvobozovacích bojů o  Lanžhot, Hustopeče 
a Brno pan Ján Novenko. Ve svém mladém věku byl zařazen mezi 
průzkumníky v  rámci Malinovského armády. V  Hustopečích se 
podílel na zajetí německého důstojníka. 

Kromě přímých zážitků ze závěrů 2. světové války, zavzpomí-
nal na svoji dlouholetou práci v oblasti folklóru, hlavně vytvářel 
scénáře pro dětské soubory. Poblahopřát mu přišli zástupci OV 
ČSBS, ZO KSČM a starosta s matrikářkou městyse Moravská Nové 
Ves. Všichni mu přáli, aby se ve zdraví dožil nejméně sta let. 
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Pochvala panu Jaroslavu Doležalovi, kamenické práce a renovace hrobů
Děkuju panu Jaroslavu Doležalovi za velmi vstřícné a rychlé jednání, kvalitně provedenou práci a použití kvalitního mate-

riálu na renovaci hrobu. Vřele doporučuji. 
Kalabisová B.

Informace ze školní jídelny 

při MŠ v Moravské Nové Vsi
 Ve školním roce 2019/2020 eviduje 

školní jídelna 378 přihlášených a stravo-
vaných osob.

Z toho:
112    dětí mateřské školy
225    žáků základní školy
  20    zaměstnanců MŠ
  21    zaměstnanců ZŠ

Stanovená výše kapacity školní jí-
delny byla až do 31. 8. 2017 340 stravo-
vaných osob. Vzhledem k zájmu o stra-
vování ve ŠJ a  z  důvodu přibývajícího 
počtu předškolních dětí a žáků ZŠ, byla 
na žádost ředitelky MŠ p. Vladislavy 
Časné Krajskou hygienickou stanicí se 
sídlem v  Brně od 1. 9. 2017 navýšena 
kapacita stravovaných osob z  počtu 
340 na 380.

 Žádosti bylo vyhověno zejména na 
základě toho, že zřizovatel MŠ Městys 
v Moravské Nové Vsi zakoupil do provo-
zu ŠJ nový konvektomat a děličku těsta, 
které zrychlily a usnadnily práci kuchař-
kám.  Ale i  přes toto opatření je stále 
kapacita pro stravování všech zájemců 
ve ŠJ nedostačující. Kapacitu už ale není 
možno na základě odborného posouze-
ní provozně-technického stavu ŠJ dále 
navyšovat.

Z tohoto důvodu nemůže školní jí-
delna vyhovět všem zájemcům o stravo-
vání. Od 1. 10. 2019 jsme v rámci závod-
ního stravování museli ukončit smlouvu 
se zaměstnanci Městyse a s několika dů-
chodci, kterým jsme dosud mohli odběr 
stravy umožnit. 

Vzhledem k  situaci, která nastala 
a dle dlouhodobého výhledu, kdy bude 
dětí MŠ a žáků ZŠ přibývat, Rada městyse 
rozhodla o přístavbě nové školní jídelny. 
Do této doby, než bude nová ŠJ přistavě-
na, jsme povinni v  souladu s Vyhláškou 
č. 107/2005 Sb. O  školním stravování 
a  se zákonem 561/2004 Sb. Školský zá-
kon, přednostně umožňovat stravování 
dětem MŠ a žákům ZŠ. Zbytek kapacity 
je obsazen zaměstnanci základní a  ma-
teřské školy, kteří zajišťují každodenní 
povinný dohled nad stravujícími se 
dětmi a žáky. 

Nastal nový školní rok a mnoho rodi-
čů pátrá po informacích o školním stra-
vování. A právě jim je určen tento článek 
autora Ing. Pavla Ludvíka-vedoucího re-
dakce portálu Jídelny.cz

Oběd, který dostane dítě ve školní 
jídelně, je výsledkem jednoho velkého 
kompromisu. Určitý názor na jídlo má 
vedoucí školní jídelny, která jídelní-
ček a  receptury připravuje. Jinak si jíd-
lo představuje stát, který ho fi nančně 
dotuje, případně ředitel školy, který je 
nadřízeným jídelny. A  své požadavky, 
často velmi zvláštní, ovlivnění fi lmy, te-
levizí a  časopisy, mají strávníci a  jejich 
rodiče. Zatímco stát, škola a jídelna jsou 
o svých stanoviscích informováni a zna-
jí příslušné předpisy, u dětí a  jejich ro-
dičů tomu tak často není. Kolik sporů 
a nepříjemných situací za poslední léta 
v  jídelnách vzniklo jen proto, že rodiče 
tvrdě uplatňovali své požadavky! Mno-
ho středů by odpadlo, kdyby všechny 
strany znaly svá stanoviska a  své mož-
nosti.

Trochu legislativy úvodem
Školní stravování je služba organi-

zovaná a dotovaná státem a stát proto 
pro něho stanovuje poměrně přesná 
pravidla. Obecné zmínky o  školním 
stravování najdeme ve školském záko-
ně 561/2004, ovšem skutečnou alfou 
a omegou je vyhláška 107/2005 o škol-
ním stravování, která určuje, jak mají 
školní obědy vypadat v  praxi. Nepřed-
stavuje nijak těžké nebo odborné čte-
ní a  tak se s  ní snadno může seznámit 
každý rodič. Vyhláška stanovuje dva zá-
kladní požadavky:                  
a) Finanční limit na nákup potravin, 

z nichž bude oběd připraven, respek-
tive jeho rozmezí.

b) Průměrnou měsíční spotřebu urči-
tých druhů potravin na jeden oběd 
(tzv. spotřební koš).
Základní pravidlo zní: Dotované škol-

ní stravování je možno poskytovat pouze 
tehdy, jestliže splňuje požadavky stano-

vé touto vyhláškou. Dalším předpisem, 
který výrazně koriguje provoz jídelen, 
je vyhláška 137/2004, obsahující hygie-
nická pravidla, kterými se školní jídelna 
musí řídit. A ta jsou často, tak přísná, že 
prakticky omezují přípravu určitých jídel, 
u některých ji dokonce vylučují.

Obědy jsou moc drahé
Cena oběda se skládá ze tří částí: 

potraviny, mzdy a  režie. O  tom, co stojí 
potraviny, jestli jejich cena stoupá nebo 
klesá, se můžeme snadno přesvědčit. 
Většina jídelen nakupuje potraviny ve 
velkoobchodech za nižší ceny. Materiá-
lovou část ceny mohou mít rodiče pod 
kontrolou, horší je to s  náklady mzdo-
vými a  režijními. Pokud jde o mzdy, tak 
každý rodič, který se zajímá o dění kolem 
sebe ví, že platy ve školních jídelnách 
jsou velmi nízké, řada kuchařek dnes 
pracuje za minimální mzdu. 

Obědy platím, a proto mám právo….
Ta práva jsou bohužel velmi malá. 

Poskytování školních obědů je služba 
poskytovaná hromadně, kde bohužel 
není prostor pro uspokojení různých 
individuálních potřeb, a  proto se rodi-
če musí smířit se stanovenými pravidly. 
Druhým důvodem, proč rodiče na lec-
cos nemají právo, je to, že náklady na 
oběd neplatí v  plném rozsahu. Škol-
ní obědy jsou u nás výrazně dotovány, 
míra dotace může být až okolo 60%. 
Cena oběda, kterou platí rodiče, před-
stavuje pouze náklady na potraviny, 
zatímco mzdové a režijní náklady hradí 
někdo jiný.  Běžné materiálové náklady 
na 1 oběd se v současnosti pohybují do 
30 Kč (v závislosti na věku dítěte). Rodič, 
který oběd hradí, musí počítat s tím, že 
minimálně dalších 30 Kč (mzdy a režie) 
mu přidá někdo jiný. A ten si pochopi-
telně osobuje právo stanovovat, jak má 
oběd vypadat. Rodič tedy platí jen men-
ší část celkových nákladů a  jeho právo 
určovat, jak má oběd vypadat, je znač-
ně omezeno.

Co rodiče nevědí o školním stravování
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Mateřská škola v novém školním roce

Mému dítěti nevyhovuje, co dostává 
na oběd

Protože stát školní stravování dotu-
je, poměrně přesně určuje, jak by mělo 
vypadat složení školních obědů.  Vy-
hláška 107/2005 obsahuje průměrnou 
měsíční spotřebu vybraných druhů po-
travin na strávníka, tzv. spotřební koš 
a  ten musí jídelny dodržovat!! Vedoucí 
jídelny rozdělí potraviny do určitých sku-
pin (např. maso, mléko, ovoce, zelenina, 
cukry atd.) a jednou za měsíc sečte jejich 
spotřebu a dělí počtem obědů. Dostane 
tak spotřebu těchto skupin na 1 oběd 
a  ta musí s  určitou tolerancí odpovídat 
zmíněné tabulce. Dodržování spotřební-
ho koše bývá předmětem kontroly KHS, 
ČŠI a proto si ho žádná jídelna nedovolí 
ignorovat a  nemůže přitom brát ohled 
na individuální požadavky strávníků či 
rodičů. 

Moje dítě dostává malé porce
Vyhláška 107/2005 předepisuje, že 

určené věkové kategorie dětí mají dostá-
vat předepsanou gramáž masa na jeden 
oběd (počítáno v syrovém stavu masa). 

V naší jídelně se vaří podle zastaralých 
norem

V  České republice neexistují pře-
depsané normy (receptury) pro školní 
stravování. Jsou ale takové, které obec-
ně doporučují, co se má vařit ve ŠJ. Ale 
ani ty nemusí každá jídelna využívat. Ne-
lze však zjednodušeně říct, že si jídelna 
může vařit, co chce!! Musí se vejít do 
stanovených fi nančních limitů a součas-
ně musí splnit spotřební koš.  Splnit však 
oba požadavky není jednoduché. Nato-
lik jídelnu omezují, že si nemůže v jídel-
ním lístku dovolit žádné extravagance.

Složení jídelníčku je hrozné
Vedoucí jídelny musí sestavit jídelní 

lístek tak, aby dodržela výživové nor-
my. Existuje ale řada doporučení (kte-
rými by se jídelna měla řídit). Např. 2x 
měsíčně sladká jídla, 2-3 měsíčně ryby, 
4x měsíčně zeleninové bezmasé jídlo, 
dva dny po sobě by neměla být stejná 
příloha, polévka by měla být odlišného 
typu, než je hlavní jídlo apod.  Zkuše-
nosti ukazují, že když jídelna tato do-
poručení respektuje, obvykle také do-
drží spotřební koš. I dodržování těchto 
zásad bývá předmětem kontrol jídelen, 
ale závěry jsou spíše formou doporuče-
ní, upozornění. Při nedodržení těchto 
zásad nelze uplatnit sankce, rodiče si 
je nemohou vynutit a někdy to z pro-
vozních důvodů ani nelze. Nemůžeme 
proto označit jídelníček jednoduše za 
hrozný, musíme uvést konkrétně poru-
šení obvyklých zásad.

Oběd po dobu nemoci a o prázdninách
Starší rodiče si pamatují, že oběd 

dítě mohlo odebírat i  v  době nemoci 
a  také o  prázdninách. Dnes to již ne-
platí. Školský zákon umožňuje odebrat 
dotované školní obědy pouze v  době 
školního vyučování a  jen tehdy, je-li 
dítě vyučování přítomno. Za vyučování 
je považován také školní výlet, soutěže, 
exkurze.  Jestliže dítě onemocní, může 
dotovaný oběd dostat pouze v  první 
den nemoci! 

Některé potraviny by se měly ve 
školkách zakázat

Úzkostlivé maminky se ptají, jak je 
možné, že se v  jejich MŠ podává jejich 
dítěti např. uzenina, plísňový sýr, ochu-
cený nápoj, džus, tento druh ryby, rama 

apod. Všechny potraviny, které jsou do-
stupné na českém trhu jsou zdravotně 
nezávadné a  vyhovují Zákonu o  potra-
vinách 110/97. Z  tohoto důvodu nelze 
jejich používání jednoduše zakázat. Jde 
spíše o  to, jak často se dětem podávají. 
V  této oblasti se rodičům otvírá široké 
pole působnosti při jednání s  vedením 
MŠ nebo školní jídelny.

Dietní a alternativní strava
V jídelnách přibývá dětských strávní-

ků, kteří potřebují dietní stravu, nebo vy-
žadují stravu vegetariánskou, veganskou 
apod. Na přípravu těchto druhů jídel 
není podle legislativy právní nárok, 
záleží čistě na možnostech příslušné 
školní jídelny. Rodiče by však měli vědět, 
že příprava dietních jídel vyžaduje od-
borné znalosti a  proškolenou pracovní 
sílu, která v jídelnách obvykle není. Škol-
ní jídelna, která svolí vařit takové jídlo, 
podstupuje riziko. Mnohem častější jsou 
případy, kdy rodiče připraví dietní stravu 
doma, do jídelny ji přinesou a  personál 
ŠJ ji jejich dítěti ohřeje a naservíruje. 

Školní jídelna v Moravské Nové Vsi 
se snaží řídit výše uvedenými doporu-
čeními a  platnou legislativou, a  proto 
nám dosud při žádné kontrole nebyly 
nalezeny nedostatky. Pouze KHS Brno 
při svých kontrolách opakovaně upo-
zorňuje na stísněné prostory naší ku-
chyně při kapacitě, kterou vaříme (380 
porcí). Poděkování patří našemu zřizo-
vateli-Městysi Moravská Nová Ves, že 
od r. 2017 máme nový konvektomat 
a  děličku těsta. Obě zařízení jsou vel-
kým přínosem a usnadňují namáhavou 
a těžkou práci všem paním kuchařkám. 

 Irena Zemánková, vedoucí ŠJ

Nový školní rok přivítal v  naší ma-
teřské škole celkem 111 dětí. Poprvé 
přišlo do školky 22 dětí, k  povinnému 
předškolnímu vzdělávání nastoupilo 
40 předškoláků. V mateřské škole pra-
cuje celkem 21 zaměstnanců. Ve třídě 
Berušek učí p. učitelky Ludmila Proko-
pová, Lenka Jagošová a asistent peda-
goga Eva Polešáková, u  Mravenečků 
jsou p. učitelky Kristýna Hurbanová 
a Daniela Netopilíková, ve třídě Motýl-
ků vyučují p. učitelky Jana Kosíková 
a Zdeňka Bílková a ve Včeličkách Lucie 
Výmolová, Vladislava Časná a  asistent 
pedagoga a  zároveň školní asistent 
Jolana Klepáčková. O  úklid se stara-

jí uklízečky p. Radomíra Zvědělíková, 
Jolana Hřebačková a pan školník Jaro-
slav Skalník a účetnictví má na starosti 
p. Marie Maráková.  Vedoucí školní-
ho stravování je p. Irena Zemánková, 
v  kuchyni vaří paní kuchařky Emilie 
Čulenová, Miroslava Vašíčková, Marie 
Jagošová, Zdeňka Skalníková, Marie 
Kurková a  Irena Mackových. Výchova 
a vzdělávání dětí probíhá ve 4 třídách, 
které jsou naplněny do počtu 28, v jed-
né třídě 27 dětí.  Školní jídelna má ka-
pacitu 380 strávníků. 

V  mateřské škole pracujeme podle 
Školního vzdělávacího programu 

s  názvem „Kouzelné proměny příro-
dy očima dětí“.  Zabývá se vzájemný-
mi vztahy v  přírodě, vztahem člověka 
k  přírodě a  vztahy mezi lidmi navzá-
jem.  Seznamuje děti s  tradicemi své 
obce a regionu, ve kterém žijeme. Pro-
gram vychází z konkrétních podmínek 
a  možností školy, regionu, do kterého 
patříme a z potřeb a zájmu dětí. Dětem 
nabízí aktivity a  činnosti, které rozvíjí 
jejich pohybovou zdatnost, zdokona-
luje jejich pohybové dovednosti. Je 
zaměřen na všestranný rozvoj dítěte.   
Všechny aktivity obsahují prvky hry, 
tvořivosti, podněcují zájem dětí pozná-
vat nové a vedou děti k samostatnosti.
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Co nového v MŠ
Během letních prázdnin proběh-

la v  naší školce rekonstrukce koupe-
len a  záchodů ve třídách Mravenečků 
a  Motýlků. V  současnosti máme krásné, 
nové sociálky ve všech čtyřech třídách. 
Nově vymalované jsou třídy Mravenečků 
a Berušek, ve většině prostor školky pro-
běhla výměna dveří a ve všech šatnách 
a chodbách se měnilo staré osvětlení za 

nové. Během školního roku se bude 
do všech tříd montovat klimatizace, 
která nás zbaví vysokých teplot ve 
třídách v  jarních a  zejména v  letních 
měsících. Za rekonstrukci koupelen 
a montáž klimatizace děkujeme naše-
mu zřizovateli Úřadu městyse Morav-
ská Nová Ves.

Vladislava Časná

Základní škola

Poprvé i naposledy…
Pondělí 2. září 2019 bylo pro mnohé 

normální pracovní den, pro některé třeba 
volný den, pro žáky a  pedagogy začátek 
dalšího školního roku…ale pro děti šesti až 
sedmileté - zásadní změna v jejich životě - 
začátek školní docházky.

Přálo nám počasí a tak mohlo slavnost-
ní zahájení nového školního roku proběh-
nout venku na dvoře „měšťanky“. Prvňáčci 
se dostavili se svými nejbližšími, kteří je 
při tomto důležitém kroku doprovodili. 
Pozdravit je přišli i deváťáci, pro které bylo 
zahájení školního roku  na naší škole už 
poslední. 

Paní ředitelka všechny přítomné přiví-
tala, v krátkém projevu nás pozdravil  pan 
starosta městyse, který předal prvňáčkům 
i pěkné dárky.

Školní docházku v tomto školním roce 
bude plnit celkem 270 žáků, pro srovná-
ní v  roce 2010 to bylo jen 189 žáků. Žáci 
jsou rozděleni do třinácti tříd, na budově 
č. 4 máme šest tříd a na měšťance zbylých 
sedm tříd. Do první třídy letos nastoupilo 
celkem 21 prvňáčků. Žáci prvních a  dru-
hých tříd navštěvují dvě oddělení školní 
družiny. Učebním programem, podle kte-
rého probíhá ve všech ročnících výuka, je 

školní vzdělávací program „ Škola pro ži-
vot“. 

V  průběhu prázdnin proběhly nutné 
opravy a údržby – vymalovaly se některé 
třídy, chodby, vybavovalo se novým ná-
bytkem, začala výměna kotlů na budově 
1. stupně. 

Personální obsazení školy v tomto roce:

Vedení školy:
Ředitelka – Mgr. Hana Grossmannová
Zástupce a  výchovná poradkyně – 
Mgr. Soňa Petrjanošová

Třídní učitelé:
1.  - Mgr. Vlastimila Matúšková
2. A  - Mgr. Miroslava Jančálková
2. B   - Mgr. Ivana Šestáková
3 .A  - Mgr. Jana Komosná
3. B  - Mgr. Blanka Uhrová
4. A  - Eva Cetkovská 
4. B  - Mgr. Pavla Úlehlová
5.   - Mgr. Jana Budišová
6. A  - Mgr. Vanda Bušková
6. B  - Mgr. Jana Kmentová
7.  - Mgr. Mgr. Jana Tichá
8.  - Mgr. Vítězslav Navrátil
9.   - Mgr. Markéta Tučková

Netřídními učiteli jsou Mgr. Karla Ambro-
žová, Mgr. Jitka Konečná, Mgr. Magda Va-
lišová a Bc. Pavel Šrámek. Vychovatelkami 
ve školní družině jsou Lenka Helešicová 
a Ivana Salajková. 

Asistentkami pedagoga jsou Bc. Iva 
Hromková (pracuje i  jako školní asistent), 
Mgr. Hana Nováková a Martina Polachová 
DiS.

Provozní zaměstnanci jsou účetní 
a adm. pracovnice Ilona Grűnwaldová, pan 
školník Vladimír Molata a  paní uklízečky 
Ivana Mašlaňová, Dana Kubrická, Zdeňka 
Wunschová a  Alena Sečkařová. Veškeré 
informace o škole a organizaci celého škol-
ního roku naleznete na www.zsmnves.cz.

Základní škole Moravská Nová Ves 
přejeme do nového školního roku, aby 
tu vládla přátelská atmosféra, vzájemný 
respekt, úcta jeden k druhému, ohledupl-
nost a snaha navzájem si pomáhat. Je po-
třeba si však uvědomit, že základ výchovy 
je v rodině a škola ji nemůže nahradit. Vás 
rodiče tedy prosíme o  maximální spolu-
práci.

Za kolektiv všech zaměstnanc 
Hana Grossmannová

Stověžatá?
Tříhodinová cesta vlakem. Nuda. Sice 

mám sluchátka, ale pořád to pomalu utíká. 
Krajina za oknem se proměňuje. Blížíme 
se k hlavnímu nádraží. Jupí! Konečně jsme 
tady! 

Vlak zastavil a  my už kráčíme směr 
metro. Teď už to vůbec není nuda! Vstře-
bávám zkušenost sardinky v  plechovce 
a  moje levé rameno mi pomalu, ale jistě 
vypovídá službu. Pár zastávek a  jsme na 

Pankráci. Vystoupit a jít na ubytovnu. Malý 
odpočinek po cestě a rychle do města! 

Opět se ocitáme v  metru. Ujedeme 
pár zastávek a vystupujeme na Vyšehradě. 
Kousek se projdeme a jsme tam. Libuše už 
tady nevěští, ale historie na nás dýchne. 
Dostáváme první úkol: „Běžte na hřbitov 
a hledejte hroby slavných lidí. Třeba Bože-
ny Němcové nebo Antonína Dvořáka. Za 
patnáct minut spočítáme, kdo bude mít 

nejvíc.“ 
Všichni se rozejdou na průzkum. Je to 

zvláštní chodit kolem hrobů slavných lidí. 
S  kamarádkou  také pátráme. Máme jich 
šest, mezi nimi i zmiňovanou autorku Ba-
bičky a českého hudebního velikána. Jsem 
ráda, že tahle slavná jména nazapadala 
prachem… 

Scházíme se před hřbitovní bránou. 
Ještě přepočítat a  můžeme vyrazit dál. 
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Cestou nás ohromil nádherný výhled. Vý-
hled na celou pravdu – Stověžatá! nelhali 
nám – tolik věží a věžiček, že je nelze spočí-
tat. Foťáky mají práci. 

Sestupujeme z  výšin. Vltava, Národní 
divadlo, Staroměstské náměstí. Spousta 
schodů a Petřín. Další kouzelný výhled na 
naši metropoli! V dalších dvou dnech nás 
čeká ještě majestátní katedrála, Hradčany, 
malebná Zlatá ulička i Karlův most, němý 
svědek dávných časů. A nakonec Memen-
to mori – Židovské město, aby nikdo z nás 
nezapomněl… 

Když se pohodlně uvelebíme v rychlí-
ku směr Břeclav, jsme si jistí, že to stálo za 
to. Jen naše zmožené nohy by Prahu rády 
přejmenovaly: Stoschodatá! 

S. B.,  9.tř.

Žákovský projekt „Příběhy našich sousedů“
V 2. pololetí školního roku 2018/2019 

se 5 členný tým ze základní školy M.N.Vsi, 
ve složení Karolína Novotná, Markéta Po-
láčková, Lucie Žajdlíková, David Hřebačka 
a Jakub Jančálek, pod vedením paní uči-
telky Jany Bravencové zúčastnil projektu 
Příběhy našich sousedů. Jedná se o vzdě-
lávací projekt, který od r. 2013 realizuje 
nezisková organizace Post Bellum po celé 
republice a v našem regionu se konal po-
prvé. Spočívá v  tom, že se žáci vydají za 
pamětníkem žijícím v  jejich sousedství 
a  nahrají jeho vzpomínky na diktafon 
nebo kameru. V  následujících měsících 
s nahrávkou pracují a výsledkem je audio 
nebo videoreportáž o  životě pamětníka 
doplněná jeho životopisem. 

Společně s žáky školy se projektu zú-
častnili také žáci z Masarykovy ZŠ Lanžhot, 
Základní školy ve Valticích a břeclavských 
ZŠ Kpt. Nálepky, ZŠ Kupkova, ZŠ Na Valtic-
ké a ZŠ Slovácká.

Projekt zahrnoval mnoho aktivit – 
týmy navštívily bývalou věznici na brněn-
ském Cejlu, absolvovaly workshopy Jak 

natočit pamětníka a Jak vyprávět příběh. 
Navštívily Okresní státní archiv v Mikulo-
vě a výslednou reportáž vytvořily společ-
ně s redaktorkou Českého rozhlasu Brno 
ve studentském Rádiu R na Fakultě sociál-
ních studií Masarykovy univerzity v Brně.   
Slavnostní závěrečná prezentace projektu 
proběhla ve středu 19. června v Synagoze 
v Břeclavi. Tam každý tým během 3 minut 
představil svého pamětníka a svůj tým. 

Žáci ZŠ M.N. Ves zpracovali vzpomínky 
pana Jána Novenka, který se do Moravské 
Nové Vsi přistěhoval po roce 2000. Prožil 
pestrý život. Jako mladík napomáhal od-

boji, později vystudoval choreografi i na 
pražské HAMU a  stal se z  něj zapálený 
folklorista, který v našem městyse spolu-
pracoval se souborem Jatelinka. 

Na prezentaci žáci doplnili svůj výstup 
předvedením vrtěné a dojali a rozveselili 
tak nejen pana Novenka, ale celou zapl-
něnou Synagogu.

Všechny výstupy žáků si můžete pro-
hlédnout na webu projektu www.pribe-
hynasichsousedu.cz.    

MgA. Michaela Chalupská
Regionální koordinátor

vzdělávacích projektů

Spolková činnost

Jatelinka účinkovala na brněnské F SCÉNĚ

Letošní letní prázdniny jsme s  Jatelinkou zakončili vy-
stoupením v rámci letních folklorních večerů F SCÉNA. Toto 
vystoupení se odehrálo v nádherném prostředí Biskupského 
dvora, přímo pod katedrálou sv. Petra a Pavla.   

Jatelinka byla součástí bloku dětských souborů. Spolu 
s námi vystoupily soubory Dolinečka ze Starého Města a Ja-

vorníček z Brna. 
Během vystoupení se prezento-

vala jak taneční složka, která před-
vedla letos tolik úspěšné pásmo 
EDEDEN TEDEDEN a  starší pásmo Kufr. Prostor dostala také 
naše cimbálová muzika a sólista Matěj Kvasnovský.
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F SCÉNA byla letos poprvé součás-
tí akce „Léto na Biskupském dvoře“, na 
které účinkují převážně divadla a  zná-
mé hudební kapely. S  Jatelinkou jsme 
tak měli jedinečnou příležitost stát na 
stejných prknech jako například herci 
Městského divadla Brno, Divadla Bolka 
Polívky, pražského Divadla na Vinohra-
dech, sourozenci Ulrychovi nebo On-
dřej Havelka a jeho Melody Makers.

Michaela Juráčková

Rodinný klub Brouček
V Moravské Nové Vsi je nás maminek, 

které tráví mateřskou dovolenou s   těmi 
nejmenšími dětmi, mnoho. A  jak už se 
roky přesvědčujeme, je dobré vědět, že 
v  té nekonečné dětské „radosti“ nejsme 
samy. A tak se v rodinném klubu Brouček 
scházíme nově každé úterý od 8:00 hodin 
v klubovně v přízemí MŠ, kde si děti zvy-
kají na kolektiv. Máme také spoustu aktivit 
a plánujeme zajímavé výlety. Díky sdružo-
vání už od útlého věku v  Broučku si děti 
pak lépe zvykají i v mateřské škole, protože 
tam nastupují se svými kamarády.  

V tomto roce jsme se s našimi Broučky 
vydali například do Kovozoo ve Starém 
Městě, kde se děti parádně vyřádily a sa-
mozřejmě ani jízda vlakem se nikdy ne-
omrzí. Dalšími zastávkami na naší cestě 

za dobrodružstvím byl i  faunapark ZOO 
Sedlec, zábavní centrum Bambino nebo 
Zoologická zahrada v Hodoníně. Ke konci 
letních prázdnin jsme si už tradičně užili 
táborák, kde jsme si nejen opékali buřty, 
ale to hlavní, děti se s nadšením vypravily 
na cestu za pokladem. Na té musely zdolat 
různé úkoly na opičí dráze, v závěru se ješ-
tě doslova prokopaly k truhle plné sladké 
odměny.  

Do konce roku nás čeká ještě podzimní 
drakiáda, kterou pořádáme spolu s mateř-
skou školou. Určitě mrkneme i  na nějaké 
divadélko a  maminky už teď přemýšlejí, 
jaké pochoutky připraví na mikulášský jar-
mark, kde bude náš klub mít také stánek 
s dobrotami. 

Pokud jste mamka nebo taťka na ma-

teřské „dovolené“, přijďte mezi nás! A  že 
jste se zrovna přistěhovali a  v  Moravské 
Nové Vsi skoro nikoho neznáte? Tak to je 
o  důvod víc, proč se k  nám přidat. Dve-
ře novým rodičům a  jejich dětem jsou 
v  Broučku otevřené. Každý rodič přispívá 
svým nápadem a vlastní aktivitou. Čím víc 
nás bude, tím větší zábava nás čeká. Jsme 
aktivní i  na sociální síti Facebook, takže 
pokud se chcete o Broučku dozvědět víc, 
mrkněte tam: RK Brouček.

Těšíme se na nové kamarády!
A zdravíme i  ty kámoše, kteří postou-

pili z  našeho klubíku už v  září do školky 
a mamky do práce. Mějte se krásně, bylo 
to s vámi moc fajn!

Za Rodinný klub Brouček, z.s.
Markéta Víšková

Basketbalové pokračování

V  uplynulé sezóně jsme absolvovali 
soutěž Jihomoravského kraje OP II.  Po roz-
pačitém začátku, kdy se hráči rozehrávali, 
a šňůře zápasů venku, jsme soutěž dokon-
čili na 10. místě( z 12.) se 6 výhrami. Vítěz-
ství bylo málo, ale skalpy Podolí a následně 
Kroměříže byly velmi cenné. Chceme tou-
to cestou poděkovat  Zuzankám  za těch 
pár vystoupení, které u soupeřů a diváku 
sklidilo ohlas.

Zvlášť chceme poděkovat divákům za 
podporu, i ve chvílích, kdy se nedařilo. Bylo 
velmi příjemné sledovat, jak basketbal 
baví i lidi, u kterých jsme to nečekali.

Jako poděkování si vás dovolujeme 
pozvat na následující sezónu, která bude 
jistě lepší než minulá! Jako ochutnávka 
vám oznamujeme, že se podařilo dotáh-
nout do zdárného konce námluvy s Tomá-
šem Konečným, který bude nastupovat 
v našem klubu! Je to hráč na pozici 1., který 
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Fotbalová přípravka

má nemalé bodové příspěvky, ale také do-
káže spoluhráče kolem sebe udělat lepší. 
Martin Staněk prokazuje výkonnost, kte-
rá nás posune na vyšší příčky. Duchoslav 
je po zdařené operaci kolene v  běžném 
tréninkovém režimu, mě se podařilo pár 
kilo shodit, tak snad začnu i běhat, Zugar 
na sobě zapracoval a základní pětka by jej 
neměla minout, Srnec doléčil záda a spolu 

s  Frýdkem bude jejich tvrdost  přínosem 
proti týmům, které takovou hru nemají 
v oblibě, Sečkář dolaďuje střelecké umění, 
Pintera bude připravený nastoupit na hřiš-
ti.Pro vás, diváky, chystáme i nějaké zpest-
ření poločasové přestávky, takže neváhej-
te a přijďte nás podpořit!

Také děkujeme za podporu obci 
a technickým službám. S panem Antalem 

je vždy možná a rozumná domluva, ať se 
jedná o  termíny, nebo speciální potřeby 
rozhodčích nebo protihráčů.

Výsledky a  rozpisy utkání najdete na  
www.jm.cbf.cz . Navíc bude každé domácí 
utkání v hlášení místního rozhlasu. Bude-
me se na Vás těšit!

Za TJ Sokol Moravská Nová Ves, z.s.  
 Jiří Víšek , předseda

Během letních prázdnin jsme měli i  my prázdniny fotba-
lové. Novou sezónu jsme zahájili poslední srpnový týden fot-
balovým soustředěním na místním hřišti. Sraz byl každý den 
v  osm hodin ráno a  kolem čtvrté odpolední odcházely děti 
domů. Tréninky byly dvoufázové, 2x dopoledne a  2x odpo-
ledne. Mezitím odpočinek, svačinky, oběd. Jedno dopoledne 
jsme se pro změnu (aby toho fotbalu nebylo moc) vypravili 
na cyklovýlet, vyšlápli si na rozhlednu na Slovanském hradišti 
v Mikulčicích a zhlédli novou lávku přes řeku Moravu. Nejvíce 
byly děti nadšené z  návštěvy „létajících trenérů“, kteří je jed-
no odpoledne velmi mile na hřišti překvapili. Jsou to trenéři 
prvoligových dětských týmů s  licencí „A“, kteří našim hráčům 
ukázali zase něco jiného, nového. V pátek jsme kemp ukončili 
společným posezením s rodiči až do pozdních večerních ho-
din. Na závěr celého týdne nesměl chybět oblíbený zápas rodi-
če vs. děti, kdy samozřejmě vyhrál tým našich dětí . Začátkem 

září jsme naskočili do nové fotbalové sezóny. Kluci i holky jsou 
už v plném nasazení, neboť mají 2x týdně tréninky a každý ví-
kend zápas. Přejeme jim hodně zdaru a hlavně radost ze sportu 
a pohybu!

Lukáš Frýdek, trenér

Mažoretky Zuzanky obhájily zlato 

na Mistrovství Evropy v chorvatské Crikvenici
Rok se s  rokem sešel a  Mažoretky 

Zuzanky z  Týnce opět vyrazily na Mis-
trovství Evropy do Chorvatska, které 
se konalo ve dnech 12.-16.6.2019 na 
březích Jadranu, v letovisku Crikvenice. 
Celkově na tomto mistrovství startova-
lo přes 630 formací ve čtyřech věkových 
kategoriích, s  náčiním hůlka, třásně 
a  vlajka. Soutěž se po čtyři dny nesla 
v  duchu fair play, přátelské soutěžní 
atmosféry, dobrých výkonů a pěkné po-
dívané, ale i hodně slunečného počasí, 
které letos rozhodně teplem nešetřilo.

I  přes tyto ztížené soutěžní pod-
mínky se nám podařilo obhájit zlato 
z roku 2018. Stali jsme se Mistry Evropy 
v  kategorii Grand senior stage s  náči-
ním pom-pom (třásně) se skladbou Le-
onidas a jeho harém. 

Dále jsme si přivezli titul II. vicemis-
trů Evropy (duo Gabča s Luckou) a další 
krásná umístění, a  to 4. místo Afrocir-
kus - miniformace juniorek a  7. místo 
sólo Kája. Všichni členové podali úžas-
ný výkon a za to jim patří velký dík.

Začátkem srpna se konalo soustře-
dění v nádherné lokalitě blízko Maco-

chy, na statku u jedné z našich členek. 
Dopoledne jsme pilně trénovali a  od-
poledne vyráželi na výlety. Navštívili 
jsme nádhernou jeskyni Balcarku, vy-
ráželi na procházky do lesa, lanové-
ho centra a  poslední den jsme strávili 
v  Aquaparku v  Blansku. Dětem se zde 
hodně líbilo už vzhledem k  tomu, že 

na statku byla spousta zvířátek: holubi, 
morčata, králíci, ovečky, prasátka, koč-
ky a jiné.

Koncem srpna nás čekala soutěž 
poslední, nejvyšší, a to Mistrovství svě-
ta v  mažoretkovém sportu, tradičně 
konaná v  Praze. Zde jsme se nejdřív 
zúčastnili předvádění prvků práce 
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s hůlkou s kanadským specialistou Yo-
natanem Orlovem z  Winnipegu. Další 
dny už byly čistě soutěžní, kde jsme ve 
velké konkurenci formací a jednotlivců 
vybojovali krásné tituly a umístění: 2x 
3. místo (a titul II. Vicemistrů světa) duo 
Gabča + Lucka a  miniformace Afrocir-

kus, 2x 4. místo skupina show a skupi-
na grand seniorů  a 7. místo sólo Kája.

Tímto krásným umístěním jsme 
ukončili mažoretkový rok. Od září za-
čínáme trénovat nové skladby a bude-
me se snažit, aby nám i  příští sezónu 
na krku zacinkaly medaile a věříme, že 

nové skladby přinesou tolik úspěchů 
jako ty, které jsme měli v roce letošním.

Od poloviny září do poloviny října 
bude probíhat nábor nových členů. 
Rádi uvítáme každého zájemce, jak 
z řad dětí, tak i z řad dospělých. 

Zuzanky Týnec

Modelářský kroužek
VÝSTAVA  „HUSITSTVÍ -  600 LET“ 

V MASARYKOVĚ MUZEU HODONÍN

V době od 1.3. do 2.6.2019 byla v Ma-
sarykově muzeu v  Hodoníně instalována 
výstava s  názvem „Husitství – 600 let od 
vzniku českého fenoménu“.

Záštitu na této výstavě měl bývalý 
ministr kultury doc. Mgr. Antonín Staněk 
PhDr.

Na tuto akci jsem též poskytl svoje čty-
ři dioramata a to Bitvu u Sudoměře 1420, 
Husité na pochodu, hrad Sion a  Husitské 
zbraně. Diorama si po prohlédnutí převzal 
a  na výstavě nainstaloval p. PhDr Marek 
Vařeka.

Výstava byla zajímavá už jen tím, že 
fenomén husitství je v našem kraji vnímán 
spíše negativně a proto bylo zajímavé sle-
dovat reakce návštěvníků. Byly zde k vidě-
ní husitské zbraně, listiny, oděvy z  fi lmu 
„Jan Hus“. Bylo zde nainstalováno i  inter-
aktivní oddělení pro děti a  návštěvník si 
mohl vyrazit i  malou minci s  moravskou 
orlicí. Po ukončení této muzejní akce pro-
jevilo zájem o vystavování těchto dioram 
také Muzeum husitství v Táboře. Věc je ješ-
tě v jednání.

Vedoucí modelářského kroužku 
Jaroslav Čech

  
VOJENSKÝ DEN PÁNOV 2019

Dne 17.8.2019 byl v 10.00 hodin zahá-
jen na bývalém vojenském cvičišti Pánov 
již šestý ročník akce „Vojenský den Pánov“.

Program byl jako vždy pestrý, od defi lé 
všech zúčastněných vozidel, přes ukázku 
policejního zásahu se střelbou, letecký 
simulovaný souboj (2x sov.letadla Jak-3, 
Mig-3 s jejich protivníkem Bf-109), kdy le-
touny létaly maximálně nízkým průletem.

Dalším bodem byla dekontaminace, 
tzn. „odmoření“ voj.vozidel po chemickém 
zasažení, následovala divácky velmi oblí-
bená „Aréna BVP“, kde se ve vymezeném 
prostoru na plný plyn proháněly 2ks BVP 
a tank T-55A Kladivo. Velmi působivé! Dal-
ším bodem byla ukázka vozidla TATRA 4x4 
v  dakarské úpravě, jejíž výkony v  terénu 
braly dech. K vidění byly i vojenské tábo-
ry různých armád, od německé přes tábor 
ČSLA až po současnou ruskou armádu. Pro 

děti i dospělé byla možnost si i zastřílet ze 
samopalu vz.58. Samozřejmostí bylo i  fo-
cení na jakékoli vojenské technice od P 
V3S až po tank, možnost komerčního letu 
vrtulníkem Robinson a nakonec i možnost 
ostré projížďky na BVP. Pro děti zde byla 
atrakce jízdy na minitanku a  minijeepu. 
Byl také simulován atomový výbuch. Byla 
zde k vidění také velká spousta vojenských 
uniforem, ať už historických či současných. 
Mohli jste tak například potkat „skutečné-
ho“ H.Goringa, vojáka a  důstojníka Rudé 
armády z  II sv.války, naše vojáky v 60-ko-
vých maskáčích, sovětského a čs. generála, 
oddíl ruských sil SPECNAS i příslušníka VB 
z doby před 30 lety. Zkrátka pastva pro oči 
a fotoaparáty.

Tomu všemu předcházela v pátek 16.8. 
v 18.30 hodin tzv. „Spanilá jízda vojenské 
techniky“, která při průjezdu naší obcí či-
nila asi 30 ks vojenských vozidel a pozvala 
diváky na sobotu 17.8., kdy byl Vojenský 
den na Pánově zahájen.

Příští rok se těšíme na další, v pořadí již 
sedmý ročník.

Vedoucí modelářského kroužku 
Jaroslav Čech

VÝSTAVA PAPÍROVÝCH MODE-

LŮ - PAPÍROVÝ VĚTRNÍK LIBEREC 13. 

A 14.9.2019

Výstavy se zúčastnily i děti z krouž-
ku papírových modelářů při ZŠ Morav-
ská Nová Ves, a  že se ve velké zahra-
niční konkurenci neztratily, to můžete 
posoudit sami. Děkujeme panu Marku 
Pardovskému, který ochotně děti na 
soutěž přivezl. 

Mladší žáci – Adéla Čechová – 1. mís-
to – Dioramata: „venkovská světnice“. Jan 
Veselka - 6. – 13. místo – Lodě: „člun říční 
policie“.

Starší žáci -  Maxmilián Mráka – 4. místo  
- Lodě: „obrněný člun“

Senioři – Marek Pardovský - 3. místo – 
Pásová technika: „KMK Kyjov, tank ISU 122“. 
Pavel Macinka – 6. – 12. místo – Velká do-
pravní technika: „KIROVEC K -700 A“

Celkem získali naši zástupci 16 bodů 
a stačilo to na pěkné 16 místo z celkového 
počtu 25 klubů z ČR, Polska a Německa. 

Děkuji dětem za snahu, kterou do 
svých modelů vložily a  věřím, že v  nich 
přetrvá ambice soutěžit i nadále.

Pavel Macinka, 
vedoucí kroužku papírových modelářů
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Z činnosti hasičů
Konec nejen školního roku, ale i  toho 

našeho hasičského, jsme s  dětmi ukonči-
li již tradičním prodlouženým víkendem 
u klubovny. Za tři dny jsme stihli navštívit 
místní vojenské muzeum Jaroslava Olive-
riuse. Kde jsme si mezi pestrým výkladem 
a  ukázkami mohli osahat a  seznámit se 
s  věcmi, které sloužily v  různých dobách 
v naší armádě. Také jsme zajeli do nedale-
kých Tvrdonic na hasičskou soutěž dospě-
lých kolegů, abychom věděli, jak to u nich 
chodí a vypadá. Fandili jsme našim vedou-
cím Máji a Blance, které běhají za družstvo 
žen SDH Tvrdonice. Nejen hry a  zábava 
byly náplní tohoto víkendu, děti si samy 
chystaly jak snídaně, svačiny, obědy a ve-
čeře, podílely se přípravě a to tak s vervou, 
že některým ukápla slza při loupání cibule 
na guláš. Tato akce byla pomyslnou prů-
pravou na nadcházející účast na letním 
táboře.

Již v  prvním prázdninovém turnusu, 
a  to od 30. 6. – 12. 7. 2019, se do tábo-
rové základny Kameňák u  obce Vlčková 
okres Zlín sjelo 40 dětí a  10 táborových 
pracovníků ze dvou spřátelených Sborů 
dobrovolných hasičů Moravská Nová Ves 
a  Ostrožská Nová Ves. Tyto dva sbory již 
šestým rokem vyplňují mladým hasičům 
a  jejich kamarádům 12 prázdninových 
dnů na táboře. Letošní tábor s  tématem 
Pravěk byl pestrý, co do her, tak do roz-
maru počasí. Programová vedoucí Ro-
mana Podlahová nás vtáhla do pravěku 
opravdu bravurně, děti si samy připravily 
políčka a  následně osely zrním. Vyrobi-
ly si pravěké oděvy a síť na lov mamuta. 
Také si zkusily, jak se vyráběly kukuřičné 
placky a jeskynní malby. A tak si děti uži-
ly krásných 12 dní se spoustou zábavy 
a výletů do přírody. Navštívily vyhlášenou 
ZOO a zámek Zlín Lešná, zříceninu hradu 
Lukov a také kamarády hasiče v obci Vlč-
ková. Poděkování patří našim kuchařkám 
za vždy plná a  spokojená bříška a  také 
vedoucím za práci. Úsměvy a radost dětí 
jsou nám všem odměnou. A protože nám 
prázdniny uběhly jako voda,   konají se již 
pravidelné schůzky mladých hasičů, kde 
probíhá příprava na podzimní soutěžní 
sezónu. Již 21. 9. 2019 pořádá náš sbor 
soutěž pro mladé hasiče v TFA “Nejsilnější 
hasič přežije”.  A  dále čeká mladé hasiče 
podzimní zahajovací kolo hry Plamen a to 
závod požárnické všestrannosti a štafeta 
požárních dvojic. 

Nejen mladí hasiči mají o  „zábavu” 
postaráno, ale i  dospěláci se činili. Nově 
máme vybetonován přístřešek pro úscho-

vu překážek a byla provedena pravidelná 
údržba a  renovace překážek a  vybavení 
mladých hasičů.

A na co se můžou naše děti i dospěláci 
těšit? Je naplánován společný vícedenní 

výlet a přátelské posezení s rodiči mladých 
hasičů.

Vážení občané přejeme všem krásné 
podzimní slunečné dny.

Iva Podlahová

Hasiči radí

Tísňové volání

V České republice je pro tísňové vo-
lání (pro nahlášení událostí ohrožující 
vaše zdraví, život, majetek nebo vaši 
bezpečnost či veřejný pořádek) vyhra-
zeno několik čísel:
• 150    Hasičský záchranný sbor ČR
• 155    Zdravotnická záchranná služba
• 158    Policie ČR
• 156    Městská (obecní) policie
• 112    Jednotné evropské číslo tísňo-

vého volání

Po celé České republice funguje 
i jednotné číslo 1210 na Horskou službu. 
Na rozdíl od linky 112 a ostatních výše 
uvedených čísel není volání bezplatné. 
Služba je zřízena v mobilních a pevných 
sítích všech českých operátorů jako pří-
stup na tísňové linky. V českých horách 
je vhodnější volat číslo s  mezinárodní 
předvolbou, tedy +420 1210, protože 
část horských oblastí už pokrývají ope-
rátoři z ciziny.

JAK SI ČÍSLA TÍSŇOVÉHO VOLÁNÍ 

ZAPAMATOVAT

Pro snadnější zapamatování jed-
notlivých čísel je dobré osvojit si malé 
nápovědy:
• poslední číslice u hasičů je „0“ - při-

pomíná stočenou hadici k  hašení 
(nebo rybník),

• poslední číslice u  záchranky je „5“ - 
připomíná invalidní vozík,

• poslední číslice u policie je „8“ - při-
pomíná policejní pouta,

• poslední číslice u městské policie je 
„6“ - připomíná blok na vypisování 
pokut,

• tak zvaná „sto dvanáctka“ je pak 
jednoduchým početním příkladem: 
1+1=2.

TIP: V případě, že potřebujete zásah 
zdravotnické záchranné služby, je lepší 
volat přímo linku 155 namísto linky 112, 
kterou v  ČR provozují hasiči. Obsluha 
linky 155 jsou odborníci na záchranu při 
náhle vzniklém ohrožení života nebo 
závažném zhoršení zdravotního stavu. 
Pokud tedy hovor na lince 112 vyhod-
notí s tím, že je nutný zásah záchranné 
služby, přepojí volajícího stejně na linku 
155.

NEZNALOST ZÁKONA NEOMLOU-

VÁ: Nezavoláním na tísňovou linku při 
události s ohrožením života se vystavu-
jete trestnému činu neposkytnutí po-
moci podle trestního zákoníku (zákon č. 
40/2009 Sb.).
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My Vám ty medaile přivezeme!!

Je začátek nového školního roku a to 
pro nás, trenéry a  mažoretky, znamená 
jediné. Konec soutěžní sezóny 2018/2019 
a  začátek nové, již dvacáté! V  letošní se-
zóně jsme byli součástí nejedné kultur-
ní akce. V  Moravské Nové Vsi jste naše 
soutěžní sestavy mohli vidět na tradič-
ním školním plese nebo na Dni řemesel. 
Vystoupili jsme také například na plese 
v Břeclavi a na přehlídce veteránů v Pet-
rově Vsi na Slovensku.

 Celý rok jsme pilně trénovali. Trenéři se 
svými svěřenci trávili nespočet hodin v tě-
locvičně místní základní školy. Dřina se ale 
vyplatila a my jsme sbírali úspěchy na kaž-
dé soutěži. Na první nepostupovou soutěž 
jsme se vypravili do Bělotína, odkud jsme 
si odvezli první medaile.

Mistrovství České republiky v mažoret-
kovém sportu jsme odstartovali na kvali-
fi kaci v  Ivančicích. Městys jsme reprezen-
tovali s několika formacemi. Naše kadetky 
(děvčata a  chlapec ve věku 8-12 let) vy-
stoupily se svou hůlkovou sestavou a také 
po několika letech se sestavou s třásněmi 
na téma Mrazík. Obě jejich choreografi e 
si z  kvalifi kačního kola odvezly postup 
do fi nálových kol. Jedno z nich se konalo 
v Náchodě. Děvčata si s choreografi í Mra-
zík odvezly ve velké konkurenci 7. místo 
a postup na MISTROVSTVÍ SVĚTA konané 
v Praze. Jelikož jsme se do třásňové sesta-
vy pustili po několika letech, neočekáva-
li jsme ve velké konkurenci umístění na 
předních příčkách. Holky a chlapec zatan-
čili sestavu podle trenérčiných představ. 

Svým výkonem okouzlili nejednoho divá-
ka. Ruská část poroty nemohla z  děvčat 
spustit oči. Chytlavá písnička, tematické 
kostýmy a nápaditá choreografi e holkám 
pomohla v dosažení titulu MISTRYŇ SVĚTA 
v kategorii pom-pom cadet stage pro rok 
2019! My tímto můžeme oznámit, že nám 
do sbírky přibyl již čtvrtý titul z té nejvyš-
ší mezinárodní soutěže. Na MS nás také 
reprezentovala Sofi e Valentová se svým 
sólem, která se umístila na 4. místě v kon-
kurenci 13-ti děvčat.

Ještě předtím, než jsme ukončili se-
zónu v  našem krásném hlavním městě, 
se čtyři naše jednotlivkyně vydaly repre-
zentovat Českou republiku na Mistrovství 
Evropy a  Evropský pohár do chorvatské 

Crikvenice. Z Evropského poháru si Edita 
Koplová, která nás reprezentovala v  dis-
ciplíně solo pom-pom cadet, vybojovala 
třetí místo a sólistka Gabriela Smejkalová 
se umístila se svým hůlkovým vystoupe-
ním v  top 10.  Pochvalu určitě zaslouží 
i  hůlková skladba kadetek, která se pro-
bojovala na Mistrovství České republiky 
,,B“(výkonnostní třída pro začátečníky). 
To byla jedna z nejúspěšnějších sezón pro 
náš tým. Děkujeme za podporu všem ro-
dičům, fanouškům a  sponzorům. Teď už 
zbývá jen jediné. Začít trénovat na novou 
sezónu, aby byla ještě úspěšnější, než ta 
letošní. 
BYLY JSME, JSME A VŽDY BUDEME NEONKY.

Vaše Neonky

Důležitá rada - nikdy nezavěšujte 
jako první! Operátor se vás může ze-
ptat na upřesňující informace, např. 
kolik osob je postiženo mimořádnou 
událostí, kolik pater má budova, v  níž 
hoří, zda je havarované vozidlo vyba-
veno pohonem na zkapalněné plyny 
(LPG/CNG), uniká-li z  automobilové 
cisterny nějaká chemická látka a  po-
dobně.

ZNEUŽITÍ TÍSŇOVÝCH LINEK

Vědomé zneužití tísňových linek je 
trestným činem. Díky moderní techno-
logii lze volajícího dohledat. Linky tís-
ňového volání jsou zřízeny pouze pro 
přijetí stavu nouze. Záchranáři, kteří 
jsou vázáni na řešení neexistující udá-
losti, mohou chybět jinde!

Zdroj: http://krizport.fi rebrno.cz/na-
vody/tisnove-volani
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STREET DANCE PRO VŠECHNY aneb HLEDÁTE KROUŽEK PRO SVÉ DĚTI?

Máme otevřeno na 30 kroužků po ce-
lém Břeclavsku, Mikulovsku a Hodonínsku. 
Nemusíte děti nikam vozit, my jezdíme za 
Vámi. Ušetřený čas mohou děti využít zase 
o něco lépe než sezením v autě či autobu-
se.  Výčet tréninků, kde všude taneční lekce 
probíhají, který den a v kolik hodin, nalez-
nete na našich stránkách www.ncod.cz, 
který by měl být zcela úplný první týden 
v září.

Hodiny probíhají jednou týdně v pravi-
delný čas na stále stejném místě a navazují 
na sebe. Pokud však vynecháte nějakou 
lekci kvůli nemoci, nic se neděje, pomáhá-
me dětem vše dohnat a neustálým opako-
váním choreografi í se lehce chytí i ti, kteří 
nezačnou s kurzem od začátku hned v září. 
Nebude se dítě nudit? U nás rozhodně ne. 
Během školního roku si vyzkouší spoustu 
různých tanců a  technik. STREET DANCE, 
na který se naše taneční studio zaměřuje, 
je totiž jen takový nadřazený pojem, jež 
pod sebou ukrývá nespočet zajímavých 
tanečních stylů. Z nejznámějších můžeme 
třeba jmenovat hip hop, dancehall, hou-
se, lockin, break dance a další, které si děti 
mají možnost všechny vyzkoušet během 
kurzů. Z těchto stylů dávají lektoři dohro-
mady asi 3 minutové choreografi e, které 
jsou složené z  více písniček, díky čemuž 
se děti v žádném případě nestihnou nudit. 
Bojíte se, že si Vaše dítě nezvládne něco 
zapamatovat? Na to máme také řešení – 
lektoři každou skladbu zvlášť natáčejí na 
počítání a videa dáváme na náš web. Naši 
svěřenci pak tedy mohou trénovat a pro-
cvičovat také doma a  samy napomáhat 
svému zlepšování. 

Kurz máme rozdělen na dvě období – 
září až prosinec a leden až červen. Obě tato 
období jsou ukončena závěrečným projek-
tem – vystoupením pro rodiče a veřejnost, 
na kterém děti předvedou choreografi e, 
jež se zvládly v tomto krátkém čase naučit.  
Tanečky všech skupinek na sebe navazují 
a dávají tak něco přes hodinku dlouhý pro-
gram. Nemusíte se však bát, že Vaše dítě 
zde bude muset trávit celý den, máme to 
vymyšleno tak, abyste si děti na vystou-
pení přivezli, shlédli představení a hned si 
Vaše ratolesti zase odvezli domů. Termíny 
těchto závěrečných projektů vystavuje-
me hned v  září na našich stránkách, tak 
aby si rodiče mohli tato dvě důležitá data 
zarezervovat ve svém diáři a  nedošlo tak 
k tomu, že se dítě nebude moci představe-
ní účastnit a tím zkomplikovat práci lekto-
rům a ostatním dětem.  Věřte, že není pro 
děti nic horšího než se učit znovu a znovu, 

kde přesně má stát, kam se hnout při které 
písničce, tak aby vše ladilo a dotvářelo to 
správné kouzlo choreografi i. Představení 
samozřejmě nejsou povinná, a  čím dříve 
je o tom lektor informován, tím méně pro-
blémů to způsobí. 

Dětí, které navštěvují naše kurzy ve své 
obci či městě, se týkají ještě další vystoupe-
ní a to přímo v jejich místě bydliště. Pokud 
se tam pořádá nějaká akce (den dětí, ples 
či cokoliv) a  organizátor nás osloví, rádi 
uvítáme zařazení našeho vystoupení do 
jejich programu, děti se pak snáze otrkají 
a zvykají si lépe na stres, což se jim bude 
hodit i celkově do života.

Některé z  vás bude jistě zajímat i  fi -
nanční stránka našich kroužků. Vydaných 
peněz se u nás rozhodně nebojte. Pololetní 
školné je minimální, tak abychom uhradili 

pronájem prostor, cestovné, další poplatky 
s kurzy spojenými a nebyli na tom „tratní“.  
Po domluvě s lektorem lze pololetní škol-
né ještě rozkouskovat na menší částky, 
klidně i  na měsíce, tak aby to neohrozilo 
rodinný rozpočet. Věřte, že se vše rodičům 
snažíme ulehčit, už jen například kostýmy 
na závěrečná představení se snažíme po-
skládat z toho, co většina dětí najde doma 
v šatníku.

Naše motto: „V tanci není dobrých či 
zlých – tanec můžeš milovat nebo milovat 

nade vše!“

Za celé TANEČNÍ STUDIO N.C.O.D. srdeč-
ně zve a těší se Lenka Žůrková 

tel: 723 665 935
ncod@seznam.cz

www.ncod.cz

„PŘEČTĚTE SI KOUSEK Z MÉ DUŠE“ 

aneb „TANEC MŮŽEŠ MILOVAT NEBO 

MILOVAT NADE VŠE“  

Tanec – ten já miluji rozhodně nade 
vše!!! Cítím ho jako součást každého dne, 
každé minuty, každého okamžiku, tanec 
cítím úplně ve všem, i já jsem tanec... Jme-
nuji se Lenka Žůrková a už jako malá jsem 
chtěla vést taneční skupinu a  rozšiřovat 
lásku k tanci a tanec jako takový rozesílat 
mezi další lidi, jako pochodeň energie, 
štěstí, emocí a  všeho nepopsatelného, 
co při tancování cítím. Nechci si to kouz-
lo nechávat jen pro sebe. Proto dělám, to 
co dělám – vedu taneční studio. Kéž by si 
tohle mohla prožít i moje maminka, která 
vždycky chtěla tančit, ale tak nějak shodou 

okolností, možností a dalších aspektů jí to 
nevyšlo. Něco ze sebe my však předala a já 
jsem šťastná, že žiji její sen a  ona ho žije 
skrze mě, se mnou, po mém boku, jako 
můj největší fanoušek a obdivovatel. Je to 
přece moje máma...

Původně jsem chtěla podat jen strohé 
informace o tom, že tu jsme, kde jsme a že 
k nám můžete hlásit své děti. Nic z toho by 
však nevypovědělo nic o tom, kdo jsme, co 
cítíme, proč to děláme a že tanec opravdu 
milujeme, a už vůbec by to nevypovědělo 
o  tom, jak vnímáme každého tanečníka, 
který nám projde pod rukama a kdo jsem 
vlastně já. Což se vám budu nyní snažit 
aspoň trochu přiblížit. Doufám, že můj člá-
nek stále čtete a vydržíte až do konce.
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Přemýšleli jste někdy nad tím, co od 
kroužku pro své dítě očekáváte? Už slovo 
kroužek je docela fádní v porovnání toho, 
co všechno může do života vašemu dítěti 
dát. Od těch úplně nejprimitivnějších po-
žadavků jako je zaplnit dítěti čas, začlenit 
dítě do kolektivu, spojit pohyb a  zábavu, 
hledání něčeho, u čeho vydrží delší dobu. 
Postupujeme dál – k vývoji a rozvoji dítě-
te, nemám teď na mysli pohybově, to je 
podle mě automatické, že něco takového 
od pohybového kroužku očekáváte, ale 
spíš ve smyslu lidském - umět pomoci 
druhým, nebýt sobeckým, umět bojovat 
za tým, vážit si druhých, jejich práce a na-
sazení, nalezení pevných lidských vztahů, 
které vydrží třeba i na do smrti? Ve zkratce 
řečeno „kroužek“, který ukáže dítěti, jak být 
lepším člověkem? 

V prvním konceptu článku jsem měla 
nachystaný proslov o tom, kde nás všude 
najdete, jak probíhají hodiny, jak organi-
zujeme celý rok. To vše však najdete na 
našich stránkách nebo vám ráda vše zod-
povím osobně, emailem či telefonicky. 
Nyní mi budete muset prostě věřit, že to 
děláme tak, jak nejlépe to umíme, dle na-
šeho nejčistšího vědomí a svědomí. Ať už 
jde o vedení tréninků, výběru tance, natá-
čení videí pro děti, tak aby mohly tréno-
vat i doma a samy tak napomáhat svému 
zlepšování. Pro děti na tréninku i mimo něj 
děláme opravdu maximum. 

Pravidelnými tréninky jednou týdně to 
však u nás nekončí. Pokud se dítě zamiluje 
do tance natolik, že mu chce věnovat více 
času, píle a odhodlání, může navštěvovat 
naše soutěžní kurzy. Na soutěže jezdíme 
moc rádi - nasávat tu úžasnou atmosféru, 
shlédnout novinky a nápady ostatních, od-
měnit je potleskem, podpořit je. Mrzí mne, 
že někteří stále vidí taneční skupiny jako 

konkurenční fi rmy, které mezi sebou bojují 
o vítězství. Takhle to opravdu není. Všichni 
tanečníci světa jsme jedna velká rodina, 
jejichž všechny členy spojuje tanec a  to, 
co pro nás TANČIT znamená. Ano, mám 
radost, pokud zvítězí moji svěřenci, ale pro 
to, že vím, že tomu hodně obětovali a jsem 
šťastná, že to dotáhli až do konce, mohli si 
užít to cinknutí medailí o krk, vychutnat si 
tu třešinku na dortu. A?  Současně je mi líto 
těch, které necháváme za sebou, že také 
nemohli zažít ten dokonalý pocit z úspěš-
ně završeného soutěžního dne. Věřme, že 
příště to vyjde i jim.

Mohla bych vám tady vypisovat všech-
na naše skvělá umístění z různých soutěží, 
ale pro mě je tou největší odměnou ta ra-
dost. Radost dětí, našich svěřenců, kama-
rádů, parťáků, radost celkově ze všech, 
i  úplně z  cizích lidí, ze kterých ten pocit 
sálá. Pocit štěstí, i smutku, jakýkoliv pocit, 
který zrovna jde skrz tanečníka ven i  na 
„obyčejném“ tréninku. Následuje odplave-
ní špatných emocí z těla pryč a načerpání 
energie nové. Ta energie, která se pak nese 
davem, přenáší se z jednoho na druhého, 
vykukuje z  každého obličejíčku, jenž šel 
třeba zrovna kolem.  A v neposlední řadě 
ze šťastných rodičů, jež se dmou pýchou 
nad výkonem svých dcer a synů...těm pře-
devším patří mé velké díky, za všechno, co 
pro své děti dělají...protože někteří berou 
kroužek svého dítěte jen jako zaplácnutí 
volného času a, nedej bože, kolik peněz 
za to chceme, panebože. A přitom to není 
měsíčně ani tolik, kolik utratí za jednu ná-
vštěvu kavárny... A  pak jsou ti druzí, ti co 
berou koníček dětí za svůj, jsou nadšeni 
z  každé pidiradostičky, z  každého pidi-
úsměvu, který se jim vrací...těm by stálo 
za to, věnovat další pokračování tohoto 
příběhu, který vlastně ani příběhem být 

neměl. Původně jsem jen chtěla dát vě-
dět rodičům a dětem, že máme otevřeny 
taneční kroužky, ale strohé nic neříkající in-
formace neseděli k tomu, co vlastně cítím, 
o čem vlastně ten „kroužek“ je. Je o lidech, 
o přátelství, o duši, pocitu, emocích, štěstí, 
ale i smutku, který můžete sdílet s ostatní-
mi, a o to je lehčí ho nést.

Ano, naši tanečníci už byli několikrát 
první, druzí, třetí, bramboroví....patnáctí... 
já jsem však na ně pyšná po každé a  to 
i  na každém tréninku, jako by byli moji 
vlastní. Mnou každý školní rok deset mě-
síců nošení. Ten vztah, který si mezi sebou 
vypěstujeme, ten pocit, že mohou přijít za 
mnou úplně s čímkoliv a já zase za nimi, je 
k nezaplacení. A  jak bolí to, když odchází 
někam dál, ať už na školu a tančit dále ne-
budou, či je to táhne tanečně dál? To, že už 
nebudou na tréninku zkrášlovat to kouzlo 
okamžiku? Někdo by mohl namítnout, 
však dojdou další tanečníci. Ano, další sice 
budou, snad, ale ne právě ten dotyčný. 
Každý je něčím jiný, každý je pro mě něčím 
výjimečný, každý ve mně probouzí něco 
jiného a dodává úplně jiný střípek do sklá-
dačky mého života.

Celou dobu hovořím o  – našich, nás, 
my – kdo to MY vlastně je? V  některých 
případech jsem myslela každého taneční-
ka, každého jednotlivce, který to MY tvoří. 
A  hlavně je to každý z  mých milovaných 
lektorů, kterých si neuvěřitelně vážím za 
to, za to všechno, co pro tanec, děti a mě 
dělají. Co pro nás, pro mě znamenají. 

Proto jsem, proto žiju...
Lenka Žůrková

Naše motto:
 „V tanci není dobrých či zlých – tanec 

můžeš milovat nebo milovat nade vše!“
ncod.cz 

Vinohrady, vinohrady, dobré vínko dáváte…
Tato země

Jsou země mořem oblévané, 

však jenom zde je země má.

My řepu, réž a révu máme

a všude se nám zelená.

Narodil jsem se v kraji vína, 

když byly střechy doškové. 

Člověk tak rychle zapomíná, 

že za hrozen by po škole…

Karel Kapoun, nar. 1902 v Dubňanech; † 1963 v Tišnově. 



- 22 -

ZPRAVODAJ Moravská Nová Ves Říjen  2019

Úryvek básně Tato země je z  bás-
nické sbírky Karla Kapouna Doma 
1958. Nejstarší novoveští rodáci si 
pana učitele Karla Kapouna dobře pa-
matují, vždyť v  letech 1942-1944 pů-
sobil jako ředitel na zdejší měšťanské 
škole. Tohoto autora jsem vybral zá-
měrně proto, že v  mnohých také jistě 
vyvolá vzpomínku na jejich mladá léta 
a  na celou tu složitou dobu německé 
okupace. 

Žijeme v  krásném a  zatím nezde-
vastovaném prostředí, ne náhodou se 
proto mluví o  Podluží jako o  malova-
ném kraji. Tak si to opatrujme. Myslím 
si, že o  Podluží nemůžeme začít jinak 
než tím, co Podluží zdobí – vinohrady, 
sklepy, vínem a  písničkami – zkrátka 
vinařstvím, které bylo a  je na Podluží 
rozšířené. Novoveští občané se věno-
vali vinaření již po staletí. Mimo jiné to 
dokazuje i starobylá obecní pečeť, kte-
rou obci dovolil používat císař Ferdi-
nand III, roku 1651. Existence vinných 
sklepů je na Moravě doložena již od 13. 
století. 

Všem zájemcům o  problematiku 
vinařství doporučuji publikaci novo-
veské rodačky Evy Víškové – „Z  histo-
rie a  současnosti vinařství v  Moravské 
Nové Vsi, 2011“. Velmi instruktivně 
a  přehledně zpracovává problematiku 
vinařství v širokém historickém kontex-
tu, včetně současnosti. Konzultantem 
paní Víškové byl mimo jiné i člověk ve 
vinařství v dědině nejpovolanější – pan 
Lubomír Glos. Do Moravské přijíždějí, 
zvláště na folklorní slavnosti a slavnos-
ti vína lidé z  nejširšího okolí a  zdá se, 
že se jejich okruh stále rozšiřuje. A tato 
publikace by mohla zájemcům ukázat, 
že novoveští vinaři se mají čím chlubit. 

DESATERO O VÍNĚ

První sklenka jako med, 
druhou proto dáš si hned,
třetí tobě chuti dodá, 
čtvrté nikdo neodolá,
pátou chválit postačíš, 
šestou žízeň neuhasíš,
po sedmé si pleteš esa, 
po osmé ti hlava klesá, 
po deváté si jak kámen, 
po desáté už je amen.
A k tomuto desateru dodávám
Vive memor mortis
Et bibe memor samitatis =
Žij a buď pamětliv smrti,
pij a pamatuj na zdraví!

O  vinné révě a  jejím původu exis-
tuje řada legend, nejrůznějších speku-

lací i  vědeckých pojednání. Nárok na 
uznání toho, že jak pěstování révy, tak 
první opojný nápoj z  ní vznikly právě 
na území jeho národa, na jeho histo-
rickém území. Někteří autoři připouš-
tějí možnost, že réva byla pěstována 
již před obilím. Nejstarší její poddruh, 
lesní réva, byla rozšířena již v  době 
kamenné. Dokládají to archeologické 
nálezy z území dnešního Íránu, Afghá-
nistánu a  některých dalších oblastí 
Asie, zejména Číny. Mnozí vědci před-
pokládají, že kolébku révy musíme hle-
dat v zemích kolem Kaspického moře, 
v  Gruzii, Arménii a  Ázerbajdžánu. Zde 
mělo vyšlechtěním dojít k její proměně 
v kulturní oboupohlavní rostlinu. 

V  dobách okolo 3500 let př. n. l. 
se vinná réva pěstovala také v  Asýrii 
a  Babylónii. Předpokládá se, že ve 3. 
tisíciletí př. n. l. bylo pěstování vína 
přeneseno do Palestiny a  Egypta. Ve 
2. tisíciletí př. n. l. byla vinná réva zná-

má také v oblasti egejského a řeckého 
osídlení. Odtud se pak rozšířila i  do 
ostatních jižních a  přímořských ob-
lastí a  pak do ostatních krajin Evropy. 
O vinné révě a vínu mluví také nejstarší 
texty Starého zákona. Pěstování vinné 
révy bylo podle jednoho ze starých 
mýtů přeneseno do Řecka a  Indie. Ve 
starověkém Řecku připravovali víno 
bohu Dionýsovi. Řekové přenesli víno 
na Sicílii a do Itálie. Znalost pěstování 
vinné révy rozšiřovaly po celé Evropě 
i římské legie. 

Můžeme říci, že slovo vinobraní je 
dnes již u  nás všeobecně známé a  že 
i  stále více lidí má konkrétní předsta-
vu, co to znamená. Ale už méně známe 
spojení „zarážení hory“ a představa, co 
to znamená. Není divu, je to již mizející 
stará vinařská tradice a uchovala se jen 
na málo místech. Co k tomu říci? Kon-
cem měsíce srpna se uzavíraly vino-
hrady, tedy „zarážení hory“. Hora byla 

Vinobraní 1945Vinobraní 1945
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slabší tyč o průměru asi 10 cm a výšce 
8 metrů. Byla zbavena kůry a  na jejím 
vrcholku byla upevněna „hlava“, tj. kyti-
ce devatera polního kvítí. Pod „hlavou“ 
byl přivázán jeden hrozen a malá skle-
nička s  bílým nebo červeným vínem. 
Zaražením hory se zakázal vstup do 
vinohradů. V čele vinařů stával horný. 

Novoveské vinobraní se slavíva-
lo a  slavívá v  polovině nebo ke konci 
září. A bývalo mimořádně veselé. Star-
ší novovesčané si ještě dnes pama-
tují nezapomenutelné hotaře – Vojtu 
Šotla, Laďu Liščáka, Frantu Fice, Fran-
tu Strnada a  policajta Salajku. Ale se 
zánikem „zarážení hory“, se zánikem 
hotařů postupně zanikala i  tato tradi-
ce. Celou řadu let se pak vinobraní ne-
slavilo. Z  iniciativy manželů Lanových 
došlo k  obnovení Vinobraní až v  roce 

1996. Vinobraní proběhlo v  prostran-
ství před sklepy v  Zátiší. A  tak, jak to 
bývalo - s průvodem vesnicí a hotařem 
a policajtem Janem Sukupem, který si 
v ničem nezadal se svými předchůdci. 
Znovu byly obnoveny staré zvyky se 
šatlavou, trháním zavěšených hroznů 
nad tanečním parketem, koštováním 
starého vína i  čerstvého burčáku. Tra-
dice se ujala, slavnost vinobraní již pro-
bíhá každoročně, a to i v dalším vinař-
ském areálu – ve Výmole. A  vinobraní 
se tak stalo dostaveníčkem nejen pro 
domácí, ale i pro stále četnější hosty ze 
širokého i dalekého okolí.

Domnívám se, že i  při tomto svát-
ku vína, veselí a zpěvu – při Vinobraní 
– bychom neměli zapomínat na to, že 
člověk je závislý na přírodě, že je její 
součástí. Daleko víc, než si myslíme 

a  než si připouštíme. Ukazuje se, že 
bychom jí měli věnovat daleko větší 
pozornost, pečovat o  ni. Vždyť podle 
prognózy vědců nás bude do roku 
2050 dvojnásobně, tedy 10 miliard, 
a  to už daleko překračuje možnosti 
planety lidstvo uspokojit, zvláště po-
kud jde o  potraviny, vodu a  vzduch. 
Nedávno prohlásil prezident agrární 
komory Zdeněk Jandousek, že „míra 
naší soběstačnosti v produkci potravin 
je alarmující. Pro Českou republiku by 
mělo být jednoznačně nejdůležitějším 
hospodářským odvětvím zemědělství. 
Zajišťuje pro náš národ potraviny, má 
zásadní vliv na ráz krajiny“. K závažnos-
ti těchto slov snad není co dodávat. 

Tak na zdraví nejenom nás, ale i dal-
ších našich pokolení!

Milan Hrdlička, Praha

Kulturní akce

Termíny plesů v roce 2020

Ples Městyse   18. 1. 2020

Krojový ples     25. 1. 2020

Školní ples          8. 2. 2020

20T
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18. - 20. října
Výstava papírových modelů

pořádá Modelářský kroužek v prostorách tělocvičny ZŠ

26. října
Víno a dýně

pořádá Vinaříček

2. listopadu
Podzimní otevřené sklepy

pořádá Vinařský spolek

3. listopadu 
Strašidýlkování aneb hasičský „HELLOWEEN”

pořádá sbor dobrovolných hasičů

9. listopadu
Dívčí vínek

pořádá Slovácký krúžek

14. listopadu
Setkání seniorů

pořádá Městys Moravská Nová Ves

1. prosince
Slavnostní rozsvícení vánočního stromu a mikulášský jarmark

pořádá Městys s místními spolky

7. prosince
Mikulášský karneval s nadílkou

pořádá sbor dobrovolných hasičů

14. prosince
Vánoční koncert Štěpánských koledníků

pořádá Městys

26. prosince
Žehnání vína

pořádá Městys, místní zahrádkářský svaz a Vinařský spolek

31. prosince

v 18.00 hodin

Silvestrovský ohňostroj

pořádá Městys Moravská Nová Ves

Kulturní akce – podzim/zima 2019
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Mikulášský jarmark
1. prosince 2019 se bude konat na náměstí tradiční Mikulášský jarmark. 

Pokud máte zájem nabídnout zde své zboží a výrobky, 

ozvěte se prosím p. Frýdkové na úřad městyse, tel. 774 722 714

PŘÍPRAVA KULTURNÍHO KALENDÁŘE 2020

Jestliže plánujete v roce 2020 pořádat veřejně přístupnou kulturní, společen-
skou nebo sportovní akci a chcete, aby byla zahrnuta v tištěném kalendáři kultur-
ních akcí pro rok 2020, informujte nás o tom prosím na email sekretariat@mnves.
cz nebo zavolejte na tel. 774 722 714 - Petře Frýdkové. To stejné platí, pokud máte 
vinařství či ubytování (kontakty na vinaře a ubytovatele z letošního kulturního ka-
lendáře automaticky zveřejníme i v kalendáři 2020).
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Inzerce
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Fotogalerie z uplynulých akcí

Hasiči - soutěž Tvrdonice

Létající trenéři na fotbalovém kempu

Neonky na mistrovství světa

Jatelinka na F-scéně v Brně

Mažoretky Zuzanky

Rodinný klub Brouček
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